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اعتراض مردم به کیفیت 
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سیاست خارجی
 خط قرمز تسویه حساب های سیاسی

محمدمهدی مظاهری
در هفته های اخیر عرصه سیاست خارجی کشور با تحولات گسترده ای روبرو بوده و فراز و 

نشیب های مختلفی را تجربه کرده است؛
در کنار مذاکرات هســته ای در وین برای تعیین تکلیف نهایی برجام، شــاهد سفر وزیر امور 
خارجه کشورمان به عمان، قطر و چین و سفر رئیس جمهور به روسیه نیز بوده ایم. سفرهای 
متنوعی که نشان می دهد بازار رایزنی ها و چانه زنی های دیپلماتیک در سطوح منطقه ای و 
جهانی همچنان داغ است و دولت ایران می کوشد در بحبوحه بحران ها و چالش های داخلی 

و بین المللی، منافع ملی را حفظ کند و ارتقاء دهد.
با این وجود مروری بر ســفرها، جهت گیری ها و تصمیمات اتخاذ شــده اخیر نشان از وجود 
نوعی تداوم در رویکرد سیاســت خارجی کشــور دارد. در مذاکرات وین شاهد هستیم که با 
وجود تمایل تیم مذاکره کننده جدید ایرانی به ایجاد شــرایط و توافقات جدید، در نهایت قرار 
بر این شــد تا ادامه مذاکرات بر اساس توافقات صورت گرفته در شش دور اخیر که در دولت 
قبل انجام شــده بود، صورت بگیرد و حتی سیســتم رد و بدل کردن پیغام با آمریکا توســط 
سایر طرفهای برجام در صورت لزوم جای خود را به مذاکرات مستقیم با این کشور بدهد. در 
عرصه منطقه ای نیز هر چند گفت و گوها با عربســتان به روال قبل به صورت لاکپشتی در 
جریان اســت، باز هم عمان و قطر به عنوان کشورهای عرب همسایه ای که مناسبات نسبتاً 
دوســتانه تری با ایران دارند، میزبان وزیر امور خارجه کشــورمان بودند تا بتوانند در صورت 
امکان کمکی به گشایش اوضاع نابسامان منطقه بکنند. در سفر به چین نیز آغاز اجرایی شدن 
توافق بیست و پنج ساله ای که  قبلا مذاکرات و بحث های نهایی در مورد آن صورت گرفته 

بود، با همان شرایط و وضعیت سابق اعلام شد.
سفر رئیس جمهور کشورمان به روسیه نیز به نظر می رسد دستاورد ملموسی نداشته و صرفا 
محل برخی رایزنی ها بوده اســت. هر چند که این امر نیز مســبوق به ســابقه است و پوتین 
بار دیگر نشــان داد تا زمانی که نتواند با ورق ایران، دست بالایی در بازی های منطقه ای و 
جهانی به دست آورد، نه تنها حاضر نیست گامی مثبت به نفع کشورمان بردارد، بلکه حتی در 
مواردی آداب اولیه دیپلماتیک را نیز در برخورد با رئیس جمهور کشورمان رعایت نمی کند و 
با وقاحت به سخنگوی دولت آمریکا تبدیل می شود و سعی می کند گزینه »توافق موقت با 

غرب« را به بهایی گزاف به ایران بفروشد!
بنابراین عرصه سیاســت خارجی کشــور هر چند پر رفت و آمد و حاوی تحولات بسیار بوده، 
اما مرور دستاوردها و نتایج آن نوعی تدوام در سیاست های ایران و طرف های مقابل ایران را 
نشــان می دهد. البته تشابه سیاست خارجی دولت قبلی با دولت کنونی ایران فی نفسه چیز 
بدی نیســت و حتی می تواند نشانه شکل گیری نوعی بلوغ، رویکرد واقع گرایانه و مبتنی بر 
عقلانیت در عرصه روابط خارجی باشــد؛ با این وجود تأسف بار این است که برای برخی که 
بیش از منافع ملی، دل در گرو منافع جناحی، گروهی و حتی فردی دارند، همین سیاســت ها 
زمانی که از ســمت جناح مقابل اجرایی می شد، خیانت، وطن فروشی، وادادگی در برابر غرب 
و ... تلقی می گردید، اما حال که از سوی جناح خودی به کار گرفته می شود، سراسر حکمت 

آمیز و در جهت منافع ملی تعبیر می شود.
 البتــه در مقطع کنونی نیز برخی فعالان جناح مقابل از پای ننشســته اند و با پررنگ کردن 
مشــکلات و نقاط ضعف سفرهای خارجی مقامات فعلی کشــورمان می کوشند ناکارامدی، 
نابلدی و بی تجربگی آنها را به رخ بکشــند و دیپلمات ها و مذاکره کنندگان کشور را ضعیف 
و غیــر قابل اعتماد جلوه دهند. غافــل از اینکه در هر دو مقطع )دولت قبلی و دولت کنونی( 
کشورهای رقیب و دشمن با چشم هایی کاملًا باز نظاره گر دعواهای درون گروهی و جناحی 
ما بوده و هســتند، نهایت بهره را از آن می برند و با مشــاهده این درگیری ها و خودزنی های 
داخلی، موضعشان را قوی تر کرده و  بر سخت گیری و شروط غیر منطقی شان در قبال ایران 
می افزایند؛ معضلی که دود آن به طور مســتقیم به چشم ملت ایران می رود و بار فشارهای 

مضاعف بر آنها را سنگین تر می کند.
نکته قابل تأملی که در اینجا وجود دارد و یکبار برای همیشه باید سر آن به توافق برسیم این 
اســت که به دلیل حساسیت های خاص عرصه سیاست خارجی و تأثیرات گسترده و مستقیم 
آن روی منافع، امنیت و اقتصاد و معیشت کشور، این حوزه باید در محدوده خط قرمز تسویه 
حســاب های سیاســی قرار بگیرد و  به هیچ عنوان به عرصه ای بــرای جولان برنامه ها و 

بازی های سیاسی و جناحی تبدیل نشود.  
کشور ما در سالهای اخیر تحریم ها و مشکلات بی سابقه ای را متحمل شده و این امر هزینه 
های زیادی برای مردم ایران داشــته اســت؛ بنابراین در مقطع کنونی اولویت همه دلسوزان 
مردم و کشــور باید رفع این تحریم های ظالمانه و بازگردادن کشور به مسیر تعامل طبیعی با 
جهان خارج باشــد. این امر میسر نمی شــود مگر اینکه ما بتوانیم در عرصه داخلی به نوعی 
اجماع گفتمانی پیرامون بســیاری از مســائل به ویژه در حوزه جهت گیری های سیاســت 
خارجی برســیم. در شرایطی که توازن و سلسله مراتب قدرت در عرصه بین المللی نسبت به 
ســالهای اولیه انقلاب اسلامی تا حدودی متحول شده و اصل »نه شرقی- نه غربی« نیز با 
اما و اگرهای داخلی مواجه گردیده، لازم است تصمیم سازان عرصه سیاست خارجی کشور با 
مشورت و همفکری عقلای جامعه و متخصصان و کارشناسان زبده ودلسوز از همه طیف های 
سیاسی، پیرامون جهت گیری ها و ابزارهای سیاست خارجی و نحوه تعامل موفق با جهان به 
یک اجماع جدید برسند و اصولی را طراحی و مشخص کنند که هم جوابگوی نیازهای ایران 

امروز باشد و هم ریشه جناح بازی در عرصه سیاست خارجی را بخشکاند.

رهبر انقلاب در دیدار تولیدکنندگان و فعالان اقتصادی:

اعتراض مردم به کیفیت صنعت خودرو بحق است
رهبر معظم انقلاب اسلامی صبح روزگذشته 
)یکشــنبه( در دیدار جمعی از تولیدکنندگان 
و فعــالان صنعتــی، کارآفرینــان و فعالان 
اقتصادی را افسران، و کارگران را رزمندگان 
با اخلاص و با صفای دفاع مقدس در مقابل 
جنگ اقتصادی با امریکا خواندند و با اشــاره 
به ســخنان صریح مســئولان امریکا درباره 
شکســت خفت بار آنها در این نبرد ســنگین 
افزودند: مســئولان پرتلاش با »ایجاد سند 
نقشــه راهبــردی صنعتــی« و »مدیریت، 
هدایــت، نظارت و حمایت از تولید« مســیر 
کاهش و رفع آســیب ها و »شــتاب گرفتن 
تولید، اشتغال و پیشرفت کشور« را با تلاش 
بیشــتر ادامه دهند تا آثار این روند در زندگی 

مردم نمایان شود.
حضرت آیت الله خامنه ای، توجه مســئولان 
دولتــی را به نکاتــی کــه تولیدکنندگان و 
صنعتگــران در دیــدار امروز بیــان کردند 
ضروری دانســتند و با تأکید بر اینکه اطلاع 
مــردم از موفقیت های فعــالان اقتصادی از 
زبان خــود این افراد، بــرای مقابله با جنگ 
روانی دشــمن مفید اســت، گفتند: البته اگر 
در این 10 سال مســئولان با تولیدکنندگان 
همراهی بیشتری می کردند، آسیب ها کمتر، 

و موفقیت ها بیشتر می شد.
رهبــر انقلاب، تولید را »جهــاد« خواندند و 
افزودند: ایســتادگی تولیدکنندگان در مقابل 
حمله بــه اقتصــاد و تلاش دشــمن برای 
ممانعــت از فروش نفــت و گاز، قطع منابع 
ارزی و برنامه ریــزی بــرای مسدودســازی 
مبــادلات خارجی ایــران، در واقع جهاد و از 

بزرگترین عبادتها است.
ایشــان با تأکید بر اینکه طراحی های دشمن 
برای فتح سنگر تولید با شکست مواجه شد، 
خاطرنشــان کردند: در این تهاجم به اقتصاد 
کشور، در معیشــت مردم مشکلاتی به وجود 
آمد امــا تولید به زانو درنیامد و ســخنگوی 
وزارت امــور خارجه آمریــکا چند روز پیش 

صراحتاً اعلام کرد که سیاست فشار حداکثری 
به شکست خفّت بار آمریکا منجر شد.

رهبر انقلاب گفتند: آنها فروپاشــی اقتصادیِ 
به خیال خودشان چند ماهه را زمینه ای برای 
تحقق مقاصد سیاســیِ شوم می دانستند اما 
پس از ده ســال، سنگر تولید و اقتصاد کشور 
بحمدالله پابرجا اســت کــه تولیدکنندگان و 
فعالان اقتصادی به عنوان افسران و کارگران 
به عنوان رزمندگان این جهاد مقدس، شریک 

و عامل اصلی این افتخار هستند.
حضرت آیت الله خامنــه ای گفتند: همانگونه 
که ســال گذشته اعلام شــد اقتصاد کشور 
بــرای عبور از مشــکلات و آســیب ندیدن 
در مقابــل تکانه هــای داخلــی و خارجی، 
نیازمند جهش تولید اســت زیرا جهش تولید 
با بهبود شــاخص های اقتصــادی همچون 
اشتغال پایدار، رونق صادرات، درآمد ارزی و 
کاهش نرخ تورم را به دنبال دارد و استقلال 
اقتصــادی را که ضامن عزت و امنیت ملی و 
افزایش اعتماد به نفس ملی اســت، به دنبال 

می آورد.
رهبر انقــلاب با یــادآوری ســخنان همه 
صاحبنظــران داخلــی و خارجــی دربــاره 
ظرفیت های فراوان و امکانات گسترده ایران 
گفتند: اگر مدیران کارآمد، پرتلاش و دلسوز 
از این ظرفیت ها اســتفاده صحیح کنند، یقیناً 

وضع چندین برابر متفاوت خواهد شد.
حضرت آیــت الله خامنه ای با تکــرار تأکید 
همیشگی شــان مبنی بر »پرهیز از شــرطی 
کــردن اقتصــاد کشــور و متوقــف ماندن 
فعالیت ها به مســائلی که اختیارش در دست 
خودمان نیست«، افزودند: در همین مدت ده 
ســال نیز، بنگاهها و تولیدکنندگانی بوده اند 
که منتظر برداشتن تحریم و نتایج مذاکرات 
نماندنــد و بــا کار و تلاش، بــه نمونه های 

موفقی تبدیل شدند.
ایشان البته آمارهای کلان اقتصادیِ دهه ۹0 
را حقاً و انصافاً ناخرســند کننده خواندند و با 

اشاره به آثار اینگونه مسائل در زندگی مردم 
گفتنــد: آمار و میزان »رشــد تولید ناخالص 
داخلی، تشــکیل سرمایه در کشــور، تورم، 
رشــد نقدینگی، مسکن، تأمین ماشین آلات 
و مسائل مشابه«، اصلًا خرسند کننده نیست 
و ضربه به معیشت مردم که مدام از آن ابراز 
نگرانی می کنیم ریشــه در همین مســائل و 

واقعیات دارد.
رهبــر انقــلاب تأکید کردنــد: عامل اصلی 
این مشــکلات، صِرف تحریم نیســت بلکه 
تصمیم گیری های غلط یا کم کاری ها، باعث 

بخش مهمی از مشکلات بوده است.
ایشــان با اشــاره بــه اهمیت و اســتفاده 
از مشاوره های متخصصان  ایشان  حداکثری 
و کارشناســان، گفتنــد همه مســئولان با 
برای  دیدگاههای صاحبنظران  از  بهره گیری 
اجــرای کامل توصیه های قبلًا بیان شــده، 
همت کنند کــه هدایت، نظارت و حمایت از 
تولیــد به جای دخالت دولــت، بهبود محیط 
کســب و کار، انضباط مالی، رفع موانع تولید، 
آسان سازی اخذ مجوز فعالیت ها، ایجاد پنجره 
واحد صدور مجوز، سیاســت های تشــویقی 
دانش بنیان کردن  مولــد،  فعالیت های  برای 
زنجیره تولیــد، مبارزه با فســاد، حمایت از 
صنایع داخلی و مبــارزه قاطع و بی رحمانه با 

قاچاق از جمله این توصیه ها است.
حضرت آیت الله خامنه ای بــه عنوان نمونه، 
مشکل صدور بخشــنامه های متعدد را مثال 
زدند و گفتند: از ســال ۹۷ تا 1۴00، هزار و 
پانصد بخشــنامه فقط درباره مسائل گمرکی 
صادر شده اســت. فعالان اقتصادی به کدام 
یک عمل کنند؟ اصلًا فرصت هســت همه 

را بخوانند؟
ایشان ســپس لزوم ارتقای کیفیت کالاهای 
تولید داخل را مورد تأکید قرار دادند و افزودند: 
حمایت های عملی و تبلیغاتی از تولید داخلی 
باید منجر به ارتقــای کیفیت محصولات و 
همچنین ارتقای فناوری شــود اما متأسفانه 

در برخــی صنایع به ویژه در صنعت خودرو به 
موضوع کیفیت توجه نمی شــود و مردم نیز 

بحق به آنها اعتراض دارند.
رهبر انقلاب خاطرنشــان کردند: اگر با وجود 
فضای حمایتی از تولید داخل، به جای ارتقای 
کیفیت، قیمت ها افزایش یابد، مســئله بدی 
نتیجه همه حمایت های دولتی،  اســت زیرا 
بانکــی و جلوگیــری از رقابت های خارجی، 

عملًا منجر به بالا رفتن قیمت شده است.
ایشــان با ابراز گلایه از برخی تولیدکنندگان 
لــوازم خانگــی گفتند: بــا وجود  داخلــی 
حمایت هایی که از این تولیدکنندگان شد اما 
گفته می شود برخی محصولات آنها تا دو بابر 

افزایش قیمت داشته که نباید اینگونه باشد.
حضــرت آیــت الله خامنه ای یکــی دیگر از 
موضوعات مهم در بخــش تولید را حمایت 
از صنابع اشــتغال آفرین برشمردند و افزودند: 
باید در کنــار حمایت از صنایع اصلی و مادر، 
از صنایع پایین دســتی و اشــتغال آفرین نیز 
حمایت های دولتی و بانکی انجام شــود که 
پتروپالایشــگاهها در ذیــل صنعت نفت و 
زنجیــره صنایع پایین دســتیِ صنعت فولاد، 

نمونه هایی از این موضوع هستند.
»توجه ویژه بــه دانش بنیان شــدن صنایع 
بــزرگ« از دیگر نکاتی بود که رهبر انقلاب 
به آن اشاره کردند و گفتند: در سالهای اخیر 
هزاران بنگاه دانش بنیانِ کوچک و متوســط 
به وجود آمده اســت اما در مورد دانش بنیان 
شــدن صنایع بزرگ غفلت شــده است که 
بایــد در این زمینه از توانایی و دانش جوانان 
استفاده شــود؛ همان طور که  خوش استعداد 
در هر جایی، از واکســن کرونا تا موشــک 
نقطه زن که به جوانــان اعتماد و از آنها کار 
خواسته شــد، واقعاً درخشیدند.ایشان با تأکید 
بر اینکه به طور کلی با استفاده از شرکتهای 
نیســتم، خاطرنشان کردند:  خارجی مخالف 
معتقــدم شــرکت های دانش بنیــان کارآمد 
داخلــی می توانند نیازهای مــا را در صنایع 

بزرگ همچون نفت بــرآورده کنند بنابراین 
نباید تصور شود که ارتقای فناوری در صنایع 
گوناگون فقط منوط به حضور شــرکت های 

خارجی است.
با  افزودند: جوانان  حضرت آیت الله خامنه ای 
اســتعداد ما در زمینه نانو، سلولهای بنیادی و 
زیست فناوری نیز کارهای برجسته ای انجام 

داده و نشان دادند »جوانِ ایرانی می تواند«.
»مســئله هدایت اعتبار« نکتــه دیگری بود 
که رهبر انقلاب به آن اشاره کردند و گفتند: 
فاصله بین رشد نقدینگی و رشد تولید ناخالص 
داخلی، فاصله ای نجومــی و غیرقابل قبول 
اســت و مصرف اعتبارات به شکلی است که 
این انبوه نقدینگی تأثیری در تولید ندارد، در 
حالی که باید دولت و بانک مرکزی به صورت 
فعال و با نظارت جدی، تسهیلات دهیِ بانکها 
را منوط بــه هدایت اعتبار به ســمت تولید 
فناورانه کردن  و  کنند.ایشــان »دانش بنیان 
کشاورزی« را نیز ضروری دانستند و افزودند: 
کشــت گلخانه ای قابل توجه است اما با آن 
نمی توان کشــور را اداره کــرد و با توجه به 
زمین، خاک و آب موجود در کشــور، باید با 
دانش بنیان کردن کشاورزی و یافتن الگوی 
مصرف بهینه، از نابودی خاک و هدررفت آب 
جلوگیری، و صرفه جویی در آب را به صورت 

جدی دنبال کرد.
حضرت آیت الله خامنــه ای با تأکید مجدد بر 
لزوم تهیه و تصویب ســند و نقشه راهبردی 
صنعتی کشــور، گفتند: وجود این سند مهم 
و قانونــی موجــب جلوگیــری از انحــراف 
برنامه های صنعتی کشــور بــا رفت و آمد و 
تغییر دولتها خواهد شد.رهبر انقلاب با تشکر 
مجدد از همه دست اندرکاران تولید، مسئولان 
را به رفع موانع در ایــن زمینه فراخواندند و 
افزودند: مســئولان دولتی حقیقتــاً در حال 
تلاش هستند و باید این تلاش را به گونه ای 
ادامه دهند که آثار آن بعد از مدتِ نه چندان 

طولانی، در زندگی مردم محسوس شود.

دیدگاه

مرور تاریخ بهمن 57؛ فرودگاه مهرآباد آزاد شد
تانکهــا، نفربرهــا و ادوات و تجهیــزات زرهــی و نظامی ارتش 
شاهنشــاهی بعد از پنج روز جنگ داخلی و خونریزی صدها نفری، 
بانــد پرواز و محوطه اطراف فرودگاه را ترک کردند و از این لحظه 
ســیل خروج مستشــاران و خانواده های آمریکایی از ایران شدت 

گرفت.
امروز چهل و ســومین سالگرد بازگشــایی فرودگاه های کشور و 

شدت گرفتن موج فرار آمریکایی ها از ایران در سال 135۷ است.
فرودگاه مهرآباد و سایر فرودگاه های کشور به دستور شاپور بختیار 
و میدان  داری ارتش از آخرین ســاعات پنجم بهمن 135۷ بسته 
شد اما با بست  نشینی مردم و روحانیون در مسجد دانشگاه تهران 
و تشدید اعتراضات خیابانی وارد فاز بحرانی  تری شد. گارد سلطنت 
و ارتش شاهنشاهی با دریافت فرمان رگبار دانشگاه تهران، خیابان 
انقلاب، میــدان آزادی و خیابان های اطراف فــرودگاه مهرآباد را 
نیلگون کردند، اما دوری 1۴ ســاله رهبرِ در تبعیدِ کشــور بر سفر 
قریب الوقوعش به ایران موجب عقب نشــینی آخرین نخست  وزیر 
عصر پهلوی و برداشته شدن ممنوعیت پرواز هواپیماها از فرودگاه 
های سراسر کشور و گشوده شدن باند پرواز مهرآباد برای نشستن 

بویینگ ۷۴۷ ایرفرانس شد.
ســید محمد حسینی بهشــتی، مرتضی مطهری، عطاءاللهَّ اشرفی 
اصفهانی، ســید محمود طالقانی، محمدجواد باهنر، اکبر هاشــمی 
رفســنجانی، محمد صدوقی، ســیدعلی خامنــه  ای، محمد امامی 
کاشانی، محمد یزدی و علی مشکینی از ابتدای بسته شدن فرودگاه 
مهرآباد به دانشــگاه تهران رفتند و در مســجد دانشــگاه تحصن 
کردند. این اقدام چهره های مطرح انقلاب موجب همکاری اساتید 
و دانشجویان دانشــگاه و حمایت مردم از این حرکت اعتراضی و 
کشیده شدن دایره اعتراضات به خیابانهای اطراف دانشگاه تهران 

و سایر خیابانهای شهر شد.
شــدت حمایت مردم از ســفر امام خمینی به ایران به حدی بود 
که رادیو مســکو در گزارشــی از قول رمــزی کلارک وزیر وقت 
دادگســتری آمریکا اعتراف کرد که ۹۹ درصد مردم ایران خواستار 
بازگشــت آیت الله خمینی هستند و جدا اصرار دارند رژیم ضد ملی 

در ایران از بین برود.

فاجعه عامل بازگشایی
دو روز قبل از بازگشــایی فرودگاه های کشور مردم معترض و به 
شــدت عصبانی تهران و تبریز و ســایر شهرهای بزرگ کشور در 
اعتراض به بسته بودن فرودگاه های کشور به خصوص بسته بودن 
فرودگاه بین  المللی مهرآباد در تاریخ هشــتم و نهم بهمن 135۷ 
از دانشــگاه تهران تا فرودگاه مهرآباد و در دیگر خیابان ها و معابر 

مهم شهر به خیابان های شهر ریختند و راهپیمایی کردند.
فرمانداری نظامی تهران در تاریخ دهم بهمن در گزارشی محرمانه 
به حجم جمعیت حاضر در راهپیمایی ۹ بهمن 135۷ اشــاره کرد و 
نوشــت: ساعت ۹:30 حدود 3000 نفر در خیابان امیرکبیر، ساعت 
11:10 حدود ۴0 هزار نفر در بیمارســتان پهلوی، ســاعت 11:30 
حــدود 3000 نفر در خیابان های اطراف ســه راه آذری، ســاعت 
11:۴5 حدود 10 هزار نفر در خیابان های امیرآباد، شاهرضا و میدان 
۲۴ اســفند، ســاعت 1۲:15 حدود 50 الی ۶0 هزار نفر در اطراف 
دولاب، ســاعت 1۲:30 حدود ۲0 هزار نفر در میدان ۲۴ اسفند و 
تظاهرات با شــرکت ۷0 هزار نفر در بهشت زهرا، خیابان های شیر 

و خورشید، قزوین، آریاشهر و شهرآرا، باغشاه، سپه، آیزنهاور و ...
روایت کیهان و اطلاعات

روزنامه کیهان و اطلاعات نیز با چاپ مطالب و تصاویر راهپیمایی 
و به گلوله بســته شــدن مردم معترض تهران تیتر زدند: »یکی از 
خونین ترین تظاهرات های بهمن 5۷ در هشتم این ماه اتفاق افتاد. 

در این روز ده ها نفر شهید و حداقل ۲00 نفر مجروح شدند.
گزارشگر کیهان نوشت: »درگیری در میدان ۲۴ اسفند هفت ساعت 
ادامه داشــت و این مکان به میدان جنگ شباهت پیدا کرده بود. 
ســربازان در چند نقطه با مردم درگیر شدند و به سوی آنان آتش 
گشودند. بحرانی ترین نقطه تهران میدان ۲۴ اسفند و خیابان های 
اطراف آن تا دانشگاه تهران بود. طبق گزارش خبرنگاران کیهان، 
زد و خوردها 3۲ شــهید و ۲00 مجروح داشــت. یــک خبرنگار 

ایتالیایی هم در حوادث تهران هدف گلوله قرار گرفت.«
خبرنگار اطلاعات هم نوشــت: »یک فیلمبردار فرانســوی مقابل 
ســینما کاپری هدف قرار گرفت یک خبرنــگار خارجی دیگر هم 
کشته شد. تظاهرات ظهر نهم بهمن شروع شد و تا ساعت ۹ شب 

ادامه داشــت. ظهر، تظاهرات گسترده دانشــگاه تهران به میدان 
۲۴ اسفند کشــیده شد و به دنبال کشــتار خونین در این میدان، 
تظاهرات خونین دیگری در میدان های فوزیه و ژاله و خیابان های 
کورش، فرح آباد، شــهباز و آیزنهاور صــورت گرفت. تظاهرات به 
ســمت ژاندارمری، پایین میدان ۲۴ اسفند کشیده شد و نیروهای 
نظامی که در پشــت بام این مرکز ســنگر گرفته بودند رگبار را بر 

روی مردم گشودند و تعداد زیادی شهید و مجروح شدند.«
خشم رهبر

با انتشــار گزارش های داخلی و خارجی روزنامه  ها از هشتم و نهم 
بهمن و بازتاب بین  المللی این فاجعه در سطح رسانه  های جهان، 
خبــر این جنایت به گوش رهبر نهضت رســید و امام خمینی هم 
در پیام تندی خطاب به مردم کشــورمان نوشــتند: »باز کشتارها 
و قتل عام های دســته جمعی را در تهران و شهرســتان ها شروع 
کردند، باز دژخیمان محمدرضا با مســلح شدن به ادعای قانون و 
استقلال کشور و سرپوش ملیت به جان مردم بی پناه افتاده  اند، باز 
دســت ناپاک خیانتکار عمال بیگانه از آستین نوکرهای محمدرضا 
پهلوی درآمد و ملت را به جرم آزادی خواهی و اســتقلال  طلبی به 

عزا نشاند. 
تا دیروز محمدرضای خائن، ارتش را با آتش گشودن روی ملت و 
برادران و خواهران خود ننگین کرد، اکنون نوکر یا نوکران خائنش، 
این خدمت به اســتعمار را به عهده گرفتند. هر روز مواجه با یک 
دسته نیرنگ باز هستیم که می خواهند منافع اجنبی را تأمین کنند، 
اگر چه به کشتار هزاران نفر از این ملت رنجدیدۀ شجاع بینجامد. 
ملت دلیر با خــون جوانان عزیز خود محمدرضا را از صحنه خارج 
کرد، لکن اجانب یک مُهره دیگر را با نقاب ملیت به صحنه آوردند. 
اینان از این مهره  ها فراوان دارند که ســالها با ماسک فریبنده در 
خدمت هســتند و به مجرد رفتن مُهره ای، مُهرۀ دیگری را مورد 
تأیید قرار داده اند و نمی دانم پس از این چه خواهند کرد، ولی باید 
بدانند که ملت هوشــیار، از این نیرنگ ها غافل نیست و یکی پس 

از دیگری را مدفون خواهد کرد.
ملــت عزیزم. دوســتان من. نه به وعده  های پــوچ دولتهای غیر 
قانونــی اعتنا کنیــد و نه از هیاهوی دژخیمان بهراســید. نهضت 

مقدس را به پیش برانید و به آخر رسانید و دست اجانب و نوکرهای 
از خدا بی خبرشــان را از کشــور عزیز قطع کنید. خائن اصلی را با 
خفت بیرون کردید، همت کنید و این تتمه که حُشاشــه ای بیش 
نیســتند از صحنه خارج کنید، خداوند با شماست.  اکنون بر جمیع 
جناحهای ملی و دولتی اســت که چون گذشته دولت غیر قانونی 
را محکــوم کنند و اطاعت از آن نکنند که اطاعت طاغوت حرام و 

مخالف رضای خداست.
من از طبقۀ شریف ارتش که دستشان به خون جوانان آلوده نشده 
اســت می خواهم که ننگ اطاعت از جنایتکاران را تحمل نکنند و 
با قاطعیت آنان را از مقابله با ملت باز دارند. ملت از خود شماست، 
برای منافع اجانب برادرکشی نکنید و با پشتیبانی از اسلام و ملت، 
نــام خود را در تاریــخ جاوید کنید.  من از کارمنــدان وزارتخانه ها 
می خواهم که زیر بــار ننگ اطاعت از غاصبان حقوق ملت نروند، 
کمــک به این یاغیــان و اطاعت از آنان حرام و مخالف شــرع و 

عقل است.
مــن از ملت ایران که تحمل این همه مصیبت و زحمت را کرده و 
می  کنند، تشــکر صمیمانه می کنم و از خداوند تعالی سلامت آنان 
را خواهانــم. من در اولین فرصت خودم را نزد شــما می بینم تا در 
شادی و غم با شما ســهیم باشم و با هم در صف واحد به اعَمال 
عمّال اجانب خاتمه دهیم. من امیدوارم به فوز   احِْدَی الحُسْــنَیَیْن 
نایل شوم، یا پیشرفت مقصود و اقامه عدل و حق، یا شهادت در راه 
آنکه راه حق است. از خداوند تعالی غلبۀ حق بر باطل را خواهان و 

پیروزی ملت شریف ایران را خواستارم. «
واکنش شاپور

به دنبال راهپیمایی بزرگ مردم در نهم بهمن 135۷ شاپور بختیار 
در مصاحبه ای رادیو و تلویزیونی که در روزنامه ها نیز منتشــر شد 
در عقب نشــینی آشکار از بازگشایی فرودگاه مهرآباد تا چند ساعت 
دیگــر خبــر داد. او همچنین تاکید کرد کــه در راه ورود حضرت 

آیت الله العظمی خمینی به کشور مانعی نیست.
بختیــار تاکید کرد: »بــا صدای بلند اعــلام می کنم که حضرت 

آیت الله هر وقت میل داشته باشند می توانند به کشور بازگردند.
هیأت دولت نیز در جلسه دهم بهمن ماه با تایید وعده نخست وزیر 

در مصوبه ای تصویب کرد: »ورود هواپیمای حامل امام به فرودگاه 
مهرآباد تهران بدون اشکال است.«

بختیار ســال ها بعد در کتاب »یکرنگی« که خاطراتش را در آن 
نوشــته بود به حوادث هشــتم و نهم بهمن 135۷ و تاثیر آن در 
بازگشــایی فرودگاههای کشــور در 10 بهمــن 135۷ پرداخت و 
نوشــت: »... من قضیه را به این شــکل می دیدم، این ملا که در 
ایرانی بودنش شــکی نیســت، می تواند به ایران بازگردد ولی اگر 
خلافی از او ســر بزند توســط دادگاههای صالــح و طبعا با تمام 
تضمین هایی که قانون پیش بینی کرده به محاکمه کشانده خواهد 
شــد. ... به من ایراد گرفته اند که چرا گذاشتم او به ایران بازگردد. 
آیا می توانســتم نگذارم؟ ... به علاوه از قدیم و ندیم گفته بودم که 
تمام ایرانیان بدون اجازه دولت حق ورود به ایران را دارند و به این 
اصل اعتقاد داشتم و امروز هم به آن معتقدم که جزو حقوق طبیعی 

هر شهروندی است.«
رویش کمیته استقبال

با انتشار سراسری وعده نخست  وزیر و تصمیم هیات دولت مبنی 
بر بازگشایی فرودگاه های کشــور، کمیته استقبال از امام خمینی 
)ره( به ریاســت آیت  الله دکتر مرتضی مطهری و سخنگویی آیت 
 الله دکتر محمد مفتح و با عضویت تهرانچی رابط بازار، علی دانش  
منفرد رابط انجمن اســلامی معلمان ایران،   اســدالله بادامچیان 
رابط هیأت های مؤتلفه اســلامی، فضــل الله محلاتی رابط جامعه 
روحانیت مبارز، کاظم ســامی رابط جنبــش انقلابی مردم ایران، 
حســین شاه حســینی رابط جبهه ملی ایران، هاشم صباغیان رابط 
نهضت آزادی ایران در پیامی از ورود بنیانگذار جمهوری اســلامی 
ایرانی در ساعت ۹ صبح روز پنج شنبه 1۲ بهمن 135۷ به فرودگاه 

مهرآباد خبر داد.
کمیته استقبال برای برقراری نظم مراسم، شبکه ای با بیش از ۶0 
هزار نیروی انســانی با بازوبند پارچه ای که روی آن مهر انتظامات 
مراســم استقبال امام خورده بود، مسیر فرودگاه مهرآباد تا دانشگاه 

تهران و از میدان شوش تا بهشت زهرا را ساماندهی کرد.
منابع:

صحیفه امام، جلد ششم، صص 1 و ۲
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با توجه به شرط و شروط سازمان استاندارد

پیش فروش های یکساله برای خودروسازان سخت تر می شود؟

ارز ۴۲۰۰ تومانی؛ جدال رانت، تورم و برنامه!

با توجــه به اینکه طبق اعلام رئیس ســازمان 
ملی اســتاندارد، خودروهای با ماندگاری بیش 
از دو ماه در پارکینگ خودروســازان بایســتی 
پیش از تحویل به مشتری مجددا مورد ارزیابی 
کیفی قــرار گیرند، بــه نظر می رســد که کار 
پیش فروش های یکســاله برای خودروســازان 
ســخت تر شــود.پس از وقوع حادثــه تصادف 
زنجیره ای 50 خــودرو در محور بهبهان، بحث 
کیفیت خودروها بسیار مورد انتقاد قرار گرفت؛ تا 
جاییکه  رئیس پلیس راهنمایی و رانندگی نیروی 
انتظامــی، خودروهای داخلــی را به ارابه مرگ 
تشــبیه کرد.در همین زمینه، مهدی اسلام پناه 
)رئیس ســازمان ملی اســتاندارد( با حضور در 
یکــی از برنامه هــای گفت وگو ویــژه خبری، 
ضمن تاکید صریح بر اینکه برای خودروسازان 
داخلی کف اســتانداردها تدوین شده است اما از 
اجرای همین حداقل ها هم با بهانه های مختلف 
ســر باز می زنند، به موضــوع مهلت یک ماهه 

خودروســازان برای اصلاح ساختار اشاره کرد و 
گفت: خودروســازان بایستی به تعهدات خود در 
قبال مــردم عمل کنند و کیفیــت تولید را بالا 
ببرنــد؛ در غیر اینصورت بــا همکاری پلیس از 

شماره گذاری خودروها جلوگیری خواهد شد.
پس از آن، چهارشنبه هفته گذشته )۶ بهمن ماه( 
سازمان مذکور )سازمان ملی استاندارد ایران( در 
راستای حمایت از حقوق مصرف کنندگان، پس 
از اتمام مهلت یک ماه بــرای ارتقاء و افزایش 
کیفیت و ایمنی خودروها،   15 مسئولیت، تکلیف 
و تعهد قانونی را ترســیم و برای اجرا از طریق 
وزارت صنعت، معدن و تجارت به خودروسازان 
ابلاغ کرد؛ براین اســاس خودروسازان با حضور 
در ســازمان ملی اســتاندارد ایــران، متعهد به 
اجرای کامل این تکالیف  شدند.در موضوع این 
ابلاغیه آمده بود که خودروسازان ملزم به رعایت 
مصوبات قانونی خواهنــد بود؛ این موضوع این 
سوال را در ذهن بســیاری از مردم و مخاطبان 

شکل داد که آیا تاکنون خودروسازان از رعایت 
قانون سرپیچی می کردند و حال به تازگی ملزم 
به رعایت اجرای مصوبات قانونی شــده اند؟در 
بند )۲( این 15 قانون تعریف شــده، تاکید شده 
اســت که چنانچه فاصله زمانی تولید خودرو تا 
عرضه آن به نمایندگی هــای فروش و تحویل 
به مشتری، طبق گزارش شرکت بازرسی، بیش 
از دو ماه باشد خودروســازان مکلفند بلافاصله 
از طریق شرکت بازرســی طرف قرارداد نسبت 
به بازرســی از تمامی خودروهای مزبور از لحاظ 
سلامت قطعات لاستیکی، پلاستیکی و پلیمری 
باتری، شــن زدگــی، فرورفتگی بدنه و ســایر 
آسیب های ناشــی از عوامل طبیعی اقدام کرده 
و گزارش حاصله را به ســازمان ملی استاندارد 
ایران ارائــه کنند.همچنین طبــق بند )۶( این 
ابلاغیه، خودروســازان متعهد شــده اند تا پیش 
از  اخذ تایید نوع، از پیش فروش خودروها اکیدا 
خودداری کرده و به محض تعلیق یا ابطال تایید 

نوع، هرگونه فعالیت تبلیغاتی را متوقف کنند.
مهــدی اســلام پناه- رئیــس ســازمان ملی 
اســتاندارد- نیز در این رابطه اظهار کرد که دو 
هفته پیش وعــده دادیم که کیفیت خودروهای 
داخلــی را تغییــر دهیم؛ بر همین اســاس 15 
تکلیــف قانونی جدید تعریف شــد که هر کدام 
در بحث هایی نظیر عملکــرد، ایمنی و کیفیت 
خودروهــای داخلی مؤثر هســتند. این تکالیف 
به امضای خودروســازان و مســئولان وزارت 
صنعت، معدن و تجارت رســیده و خودروسازان 
مکلف شــدند که هر خودرویــی که بیش از دو 
ماه در انبارها یا پارکینگ ها ماندگاری داشــته 
باشــد مجدد مورد بازرسی قرار دهند و آسیب ها  
پیش از تحویل به مصرف کننده ترمیم شــوند. 
خودروســازان مکلفند جهت اخــذ تأییدیه های 
تطابق و نوع گواهی ها بلافاصله ســازمان ملی 
اســتاندارد را در جریــان تغییرات قــرار دهند؛ 
مســئولیت این کار بر عهده شخص مدیرعامل 

گروه خودروســازی خواهد بود.بر این اساس به 
نظر می رسد با توجه به حجم بالای خودروهای 
دپو شــده و خودروهایی که پس از تولید به هر 
دلیل قابل عرضــه به بازار نیســتند و تجاری 
نمی شوند، کار خودروسازان کمی سخت تر شده 
باشد. ضمن اینکه خودروســازان در طرح های 
پیش فروش خود قطعا در مورد تحویل خودروها، 
از خودروهای تولید ماه های پیش تر هم استفاده 
می کنند و طبیعتا تمامــی خودروهای تحویلی، 
تولیــدی همان ماه نیســتند. بطور مثال ممکن 
اســت خودروی تولیدی تیرماه خودروسازان که 
به ســبب کثری یک قطعه ناقــص مانده بوده 
و امکان تجاری ســازی نداشته است، در آذرماه 
همان ســال به واســطه تامین قطعه مورد نیاز، 
تکمیل شود و بخواهد به مشتری تحویل شود. 
اینکه قرار باشــد مجدد مورد ارزیابی کیفی قرار 
گیرد می تواند کار را برای خودروسازان سخت تر 

کند.

بعد از چالش بسیار در رابطه با حذف یا ماندگاری ارز ۴۲00 تومانی، رای 
نمایندگان به توقف آن بود و فعلا ماجرای این ارز را در سکوت فرو برد؛ 
جدال رانت، بی پولی و تورم که اکنون به نفع تورم به پایان رسیده است 

چرا که برنامه مشخصی در این رابطه وجود نداشت.
تعیین تکلیف و حذف ارز ۴۲00 تومانی در اهم برنامه های دولت سیزدهم 
قرار داشته و بارها نسبت به رانت سنگین پرداخت آن در قالب یارانه پنهان 
و از سویی اهمیت تامین مالی از این محل و پرداخت هدفمند یارانه آن 
تاکید کرده است، حتی در لایحه بودجه 1۴01 که به مجلس ارائه کرد، 
تبصره سنوات قبل مربوط به تامین ارز واردات کالای اساسی با ارز ۴۲00 

تومانی را حذف کرده بود.
نبود برنامه جریان را متوقف کرد

اگرچه انتظار می رفت با توجه به واکنش هایی که نمایندگان نســبت به 
ادامه پرداخت ارز ۴۲00 داشــته و معتقد به ساماندهی آن بودند، روال به 
سمت تائید پیشنهاد دولت پیش برود ولی آنچه تاکنون در جریان بررسی 
لایحه بودجه در کمیسیون تلفیق گذشته به مخالفت با حذف ارز ترجیحی 
منتهی شده است، دلیل نمایندگان این است که با توجه به روشن نبودن 

طرح دولت و عدم ارائه طرح قابل استناد، به ادامه پرداخت رای داده اند.
رانت می ماند

 آنچه بر ارز ۴۲00 تومانی گذشــته و مصوبه اخیر تلفیق، چند مورد قابل 
بررسی است که موضوع اول رانت است؛ ارز ۴۲00 تومانی از فروردین ماه 
ســال 13۹۷ وارد چرخه تجاری ایران شــده ولی به تدریج با توجه به 

فساد ناشی از اختصاص این ارز برای تمامی واردات، لیست پرداختی به 
کالاهای اساسی محدود شد و در نهایت در دو سال اخیر فقط هفت قلم 
شامل گندم، جو، ذرت، روغن، دانه های روغنی، کنجاله سویا و همچنین 
بخشــی از دارو و تجهیزات پزشکی مشــمول بوده است. اما با توجه به 
تغییر قیمت ارز در ســال های اخیر و فاصله زیــادی که با نرخ بازار آزاد 
داشــت، از نمایندگان تا کارشناسان و مسئولان مربوطه بارها از این ارز 
به عنوان عاملی برای فســاد در تجارت یاد کرده و از نرسیدن به سفره 
مردم سخن گفتند.در این رابطه باید یادآور شد که در حال حاضر در هر 
دلار از ارز ۴۲00 تومانی که پرداخت می شــود، با توجه به متوسط دلار 
۲5 هزار تومانی، حدود  ۲1 هزار تومان رانت وجود دارد، همان یارانه ای 
که دولت بابت آن پرداخت می کند و در حجم بالا بسیار قابل توجه است. 
بنابرایــن با ادامه روند پرداخــت ارز ترجیحی،  این رانت همچنان پابرجا 
خواهد ماند، عدد عجیبی که برای یکسال می تواند تا بیش از 300 هزار 

میلیارد تومان باشد.
درآمدی به دولت نمی رسد

مورد دیگر درآمد دولت از محل پرداخت ارز ۴۲00 تومانی است که به آن 
اذعان نیز داشته است، به هر حال می تواند به جای فروش ارز خود با نرخ 
۴۲00 تومانــی آن را حداقل با نرخ ۲5 هزار تومان فروخته و درآمد قابل 
توجهی بدست آورد؛ حذف  می توانست هم  اقدامی برای ممانعت از توزیع 
رانت باشــد و هم  عاملی برای افزایش درآمد و تامین منابع در بودجه.در 
همین رابطه نگاهی به آمار نشان می دهد که در 10 ماهه امسال، حدود 

11 میلیارد دلار ارز ترجیحی بابت واردات کالای اساسی اختصاص پیدا 
کــرده که فروش این رقم  با نرخ ترجیحی درآمــدی کمتر از 50 هزار 
میلیارد برای دولت دارد ولی اگر آن را با حذف یارانه ای که پرداخت می 
کند به فروش رسانده بود، با نرخ حدود ۲5 هزار تومان،  درآمد ۲۷5 هزار 

میلیارد تومانی کسب کرده بود.
اما تورم...

 در کنار اهمیت رانت و درآمد دولت، موضوع تبعات تورمی ناشی از حذف 
ارز ۴۲00 تومانی و تحت تاثیر قرار دادن معیشت مردم مطرح است. این 
در حالی اســت که بیش از 50 درصد واردات با ارز ۴۲00 به نهاده های 
تولید اختصاص پیدا می کنــد که باید به یکباره نرخ ارز آن حداقل پنج 
برابر شــود که موجب گرانــی واردات و در نهایت تاثیر بر قیمت داخلی 
می شــود،  موضوعی که مورد توجه دولت بوده و حتی مسئولان سازمان 
برنامه و بودجه اعلام کرده اند که گرانی بعد از حذف این ارز طبیعی است 
و می تواند تا هفت درصد تورم کل را که اکنون حدود ۴۲.۴ درصد است، 

افزایش دهد.
برنامه دولت چیست؟

امــا اینکه برنامــه دولت برای مدیریت بعد از حــذف ارز ۴۲00 تومانی 
چیست،  روی دیگر و بسیار مهم آن است؛ یعنی همین موردی که محل 

توقف بررسی جریان حذف در مجلس بوده است.
 بررسی اظهارات و اقدام دولت در این زمینه نشان می دهد که در لایحه 
بودجــه 1۴01 حدود 100 هزار میلیارد تومان برای جبران تغییر نرخ ارز 

ترجیحــی قرار داده بود و برنامه خود راپرداخت یارانه نقدی برای جبران 
گرانی ناشی از حذف گذاشت  ولی همین برنامه یارانه هم هنوز به نتیجه 
مشخصی نرسیده است.معاون اقتصادی دولت گفته بود که در ابتدای دی 
ماه یارانه نقدی  پرداختی تا 800 هزار تومان افزایش پیدا می کند ولی به 
بهمن ماه هم نرسیده و با مخالفت با حذف ارز ۴۲00 به نظر می رسد فعلا 
اجرایی نشود. قرار بود مبلغی بین ۹0 تا 1۲۶ هزار تومان به همراه یارانه 
معیشتی و یارانه نقدی ۴5 هزار و 500 تومانی به ۶0 میلیون نفر پرداخت 
شود  ولی این مطرح است که این رقم تا چه اندازه می تواند تبعات تورمی 

تغییر نرخ ارز و گرانی واردات را پوشش دهد؟
در مورد حذف یارانه گندم نیز دولت برنامه اش را پرداخت یارانه نان به نانوا 
در قالب کارت یارانه اعلام کرد ولی تاکید داشت که قطعی نیست و یا در 
مــورد دارو از ورود به بیمه ها و پرداخت یارانه از این محل خبر داد ولی 
برنامه مشخصی ارائه نشد.در زمان بررسی لایحه بودجه، مجلس از دولت 
برنامه مشخص خود برای حذف ارز ۴۲00 و جریان پس از آن را داشت 
ولــی ظاهرا چنین برنامه ای دریافت نکرده و به همین دلیل هم با حذف 
ارز مخالفت کرده است و باید منتظر ارائه برنامه ای مشخص و مدون از 

سوی دولت به مجلس بود.
این ۹ میلیارد مجلس هم ماجرای خود را دارد...

اما در بخشــی دیگر از مصوبه تلفیق آمده که باید ۹ میلیارد دلار با نرخ 
ترجیحی برای تامین دارو، تجهیزات پزشکی و کالاهای اساسی در سال 
1۴01 اختصاص داده شــود، برای گندم نیز مقرر شده با تامین بودجه ای 

مستقل، با افزایش قیمت خرید از کشاورزان، گندم مورد نیاز توسط دولت 
از تولید داخل تامین شــود.این ۹ میلیــار دلار نیز با توجه به منابع ارزی 
تخصیصی امسال جای تامل دارد  و بعید است بتواند با افزایش واردات و 
گرانی در بازارهای جهانی کافی باشد،  برای بودجه امسال هشت میلیارد 
دلار پیش بینی شده بود ولی در  10 ماه بیش از 11 میلیارد دلار پرداخت 
شده و طبق  اعلام رئیس سامان برنامه و بودجه، این رقم تا پایان سال 
تا 18 میلیارد دلار می تواند رشــد کند. همین ۹ میلیارد دلار ، حتی اگر 
کافی باشد، یک حساب سرانگشتی نشان می دهد که اگر باز هم متوسط 
نرخ دلار در سال بعد را ۲5 هزار تومان فرض کنیم، درآمد دولت از محل 
عرضه با نرخ ۴۲00 تومان کمتر از ۴0 هزار میلیارد تومان است ولی اگر 
با نرخ بازار بفروشد، درآمد حداقل ۲۲5 هزار میلیارد تومانی خواهد داشت 
که در این حالت اختلاف درآمد بین دو نرخ حدود 180 هزار میلیارد تومان 
است که همان رانت ارز ۴۲00 در ۹ میلیارد دلار خواهد بود، هر چند که 
در حالت طبیعی میزان نیاز به واردات  و نرخ ارز از این بیشتر خواهد بود. 
آنچه در مورد ارز ۴۲00 اتفاق افتاد، آن را همچنان بلاتکلیف گذاشته و با 
تمامی ابعادی که ادامه پرداخت و یا عدم پرداخت آن برای دولت به همراه 
دارد، اجماع مشخصی در مورد آن صورت نگرفته و به نظر نمی رسد با این 
وضع به نتیجه مطلوبی برسد که در کنار مدیریت رانت و منابع بودجه ای 
دولت، حداقل تبعات تورمی و آســیب را برای معیشــت مردم به همراه 
داشته باشد، هر چند که صحن علنی مجلس برای بررسی لایحه می تواند 

محلی برای تغییرات جدید باشد.

خبر خوب برای اجاره نشین ها
معاون مسکن و ساختمان وزارت راه 
و شهرسازی از ارائه پیشنهاد گسترش 
کمک ودیعه مسکن در قانون بودجه 
1۴01 خبر داد و گفت: چنانچه با این 
پیشــنهاد موافقت شــود کمک قابل 

توجهی به مستأجران خواهد شد.
بــه نقل از وزارت راه و شهرســازی، 
خصوص  در  محمــودزاده  محمــود 
برنامه های وزارت راه و شهرســازی 
درباره بازار رهن واجاره مسکن اظهار 
کرد: وزارت راه و شهرســازی برای 

کمک به مســتأجران در بخش اجاره بها پیشــنهاد هایی را برای تصویب آماده کرده اســت. 
هدف از انجام این کار ســاماندهی بازار اجاره و تســهیل گری در پرداخت هزینه های اجاره 

برای مستأجران است.
معاون مسکن و ســاختمان با یادآوری این مطلب که طی دو سال گذشته مصوباتی از ستاد 
ملی کرونا برای ودیعه مسکن اخذ شده است، افزود: افزایش قیمت اجاره بها در توان پرداخت 
قشر مستأجر نیست. به همین منظور امسال پیشنهاداتی در قالب قانون بودجه تنظیم و ارائه 
شده تا نهایی و مصوب شود. با تصویب این پیشنهاد ها در قانون بودجه در نظر است تا اعتبار 

مناسبی برای تسهیلات کمک ودیعه مسکن در اختیار مستأجران قرار بگیرد.
محمودزاده ادامه داد: در نظر اســت تا در قانون بودجه امســال، تســهیلات ودیعه مسکن 

گسترش یابد و با ساختار قوی تری کار پیش برود.
وی تصریح کرد: باید ابزار مناســب قانونی برای وزارت راه و شهرســازی فراهم بشود تا این 

کمک ها در اختیار مستأجران قرار بگیرد.
معاون وزیر راه و شهرســازی با یادآوری اینکه بازار مسکن و اجاره بها متأثر از اقتصاد کلان 
کشور اســت، توضیح داد: تلاش بر این است تا فاصله بین قیمت اجاره و توان مستأجران با 
پرداخت کمک ودیعه اجاره جبران شــود. چنانچه پیشــنهاد وزارت راه و شهرسازی در قانون 

بودجه 1۴01 مصوب شود کمک قابل توجهی به مستأجران می شود.
وی در خصوص جزئیات پیشنهاد ارائه شده گفت: پیشنهاد شده است تا 10 درصد تسهیلات 
حوزه مسکن مصوب در قانون در قالب ودیعه اجاره هزینه شود. این پیشنهاد ارائه شده و مورد 
تأیید بخش های اولیه قرار گرفته است. امید است تا در بودجه نهایی این رقم تثبیت بشود که 

کمک خوبی برای مستأجران است.
محمودزاده همچنین گام دیگر وزارت راه و شهرســازی را در موضوع ساماندهی بازار اجاره، 
موضوع اجاره داری حرفه ای برشــمرد و افزود: موضوع اجاره داری حرفه ای که توسط وزارت 
راه و شهرســازی تدوین شد و در کمیسیون های تخصصی مجلس در دست بررسی است نیز 
از ســنوات گذشته آغاز شــده و در حال پیگیری است که با تصویب و اجرایی شدن آن بازار 

اجاره ساماندهی خواهد شد.

  مردم از بورس پا پس کشیدند!
کاهــش تعــداد و ارزش معاملات و 
همچنین میــزان پولی که طی هفته 
های گذشــته از بازار ســرمایه خارج 
شده است از یک طرف و کاهش آمار 
سجامی شدن از طرف دیگر، مدعای 
این موضوع اســت که مردم نه تنها 
از بورس خارج شــده اند، بلکه میزان 
تمایل آن ها برای ورود به بورس نیز 

کاهش یافته است.
حال و روز ناخوش بازار سرمایه طی 
هفته های قبل باعث شده سهامداران 

این بازار بیش از هر زمان دیگری در ســال جاری از این بازار نا امید شوند و پرونده خروج از 
این بازار را استارت بزنند. علاوه بر این تعداد افرادی که مایل به ورود به این بازار هستند نیز 

کاهش یافته و آمار سجامی شدن مردم، به خوبی مدعای این حقیقت است.
بر این اســاس در خصوص دی ماه امســال، تعداد 55 هزار و 8۹1 ثبت نام از سوی سرمایه 
گذاران حاضر در بازار سرمایه در سامانه سجام صورت گرفته و تعداد احراز هویت شده ها نیز 
با عبور از ۷0 هزار ســهامدار در این ماه به ۷۲ هزار و 803 مورد رســیده است. این درحالی 
است که در آذر ماه امسال تعداد ثبت نام در سامانه سجام ۶0 هزار و ۲۶ و تعداد احراز هویت 
شــده ها نیز ۷۹ هزار و 3۹5 مورد بوده است. آمار ســجامی شده ها در آبان ماه نیز ۷۹ هزار 
و 138 نفــر بوده که در این ماه 101 هزار و ۷1۶ نفر نیز احراز هویت شــدند. بنابراین تعداد 
ســجامی شــده ها در دی ماه نسبت به آذرماه، ۴135 نفر و نسبت به آبان ماه نیز ۲3 هزار و 

۲۴۷ نفر کاهش داشته است.
پنج استان پیشتاز در ثبت نام در سجام

همچنین بر اســاس این گزارش تعداد نفرات ثبت نام شــده در سامانه سجام در دی ماه به 
تفکیک هر استان حاکی از آن است که پنج استان تهران با 1۴ هزار و ۲۶۶ مورد، آذربایجان 
غربــی با ۴ هزار و ۴۴۹ مــورد، اصفهان با 3 هزار و 8۴۹ مورد، خراســان رضوی با ۲ هزار 
و ۹۴0 مورد و کردســتان با ۲ هزار و ۷۲5 مورد در صدر بیشــترین ثبت نام شده ها در کل 

کشور قرار دارند.
پنج استان با کم ترین ثبت نام در سجام

از ســویی دیگر بر اساس آمارهای منتشر شده، پنج اســتان ایلام با ۲۴1، خراسان جنوبی با 
۲83، چهارمحال و بختیاری با 331، بوشــهر با 3۶۶ و اردبیل با 3۹1 مورد در انتهای لیست 

کمترین ثبت نام شده ها در سامانه سجام در بین سایر استان ها قرار دارند.
 ســامانه سجام »سامانه جامع ثبت اطلاعات مشــتریان«، برای الکترونیک کردن و خودکار 

کردن فرآیند جمع آوری و مدیریت اطلاعات مشتریان است.

باخبر باشید

وزیر اقتصاد برای پرداخت وام بدون ضامن دستورداد؛

مهلت 24 ساعته به بانک ها 
سرویس اقتصاد/ در راســتای دستور رئیس 
جمهور مبنی تســهیل پرداخت تســهیلات 
به مردم و گســترش اعتبارسنجی در عوض 
اخذ ضامــن، وزارت اقتصاد به بانک های زیر 
مجموعه خود چهار دستور به منظور پرداخت 
تســهیلات خرد بدون ضامن برای کارکنان، 
بازنشستگان و مستمری بگیران بخش دولتی، 
عمومــی و خصوصی برای اجرای در حداکثر 

۲۴ ساعت ابلاغ کرد.
چندی پیــش رئیــس جمهــور بانک ها را 
مکلــف به اجرای پنج دســتور کرد که یکی 
از آن ها، تسهیل پرداخت تسهیلات به مردم 
اســت که در این زمینه، فرآیند اخذ وثیقه در 
پرداخت تســهیلات خرد به مردم تغییر کرد 
و اعتبارسنجی جایگزین اخذ وثیقه یا ضامن 

شد.
بدین منظور، در مرحلــه اول وزارت اقتصاد 
بــه بانک های زیرمجموعه خــود ابلاغ کرد 
تــا پرداخت تســهیلات زیــر 100 میلیون 
تومــان را برای شــاغلین، بازنشســتگان و 
مستمری بگیران دستگاه های اجرایی اعم از 
وزارتخانه ها، ســازمان ها، شرکت های دولتی 
دارای رتبه اعتباری مناســب )از بانک محل 
دریافت حقوق خود( را »بدون ضامن« انجام 

دهند.
در این زمینه، شــرایط دریافت دریافت وام تا 
50 میلیون تومان تنها با نامه کسر از حقوق 
و دریافت وام تــا 100 میلیون تومان با یک 

نامه کســر از حقوق همراه با چک یا ســفته 
اعلام شد. 

اکنــون، مرکز بازرســی، مدیریت عملکرد و 
پاســخگویی به شــکایات وزارت اقتصاد در 
نامه ای به 13 بانک زیر مجموعه خود اعلام 
کرده کــه به منظور عدم نیــاز به ضامن در 
پرداخــت تســهیلات خرد بــرای کارکنان، 
بازنشستگان و مستمری بگیران بخش دولتی، 
عمومی و خصوصی دســتور دهید تا حداکثر 
ظرف ۲۴ ساعت نســبت به انجام موارد زیر 

اقدام شود: 
1( در اجرای موضوع مذکور، بخشنامه داخلی 
آن بانــک و همچنین فرآیند و جزئیات اقدام 
شــعب، در پایگاه اطلاع رسانی بانک متبوع، 
درج و بــه نحــو مقتضی به اطــلاع عموم 

مشتریان و مسئولین شعب برسد. 
۲( کلیه واحدهای بازرسی موظفند با تشکیل 
هیئت ویژه نسبت به بازرسی سرزده و نظارت 
مستمر بر اجزای بخشنامه مذکور اقدام کنند. 
3( آدرس سامانه رســیدگی به شکایات آن 
بانک و آدرس سامانه نظارت مردمی وزارت 
متبوع در پایگاه اطلاع رســانی و کلیه شعب 

بانک در اختیار مشتریان قرار گیرد. 
۴( کلیه شکایات مردمی در خصوص موضوع 
مذکور ظرف ۴8 ســاعت رسیدگی و ضمن 
برکناری متخلفان احتمالی، مراتب به هیئات 
رسیدگی به تخلفات اداری و حسب مورد به 

کمیته های انضباطی اعلام شود.

اسامی بانک هایی که بدون ضامن وام 
می دهند

طبق وعــده وزیر اقتصاد قــرار بود پرداخت 
وام بــدون ضامــن از روزگذشــته )شــنبه 
۹بهمــن1۴00( آغاز  شــود، اما مشــاهدات 
میدانی حاکی از محقق نشــدن این وعده در 
بانک های مختلف زیرمجموعه وزارت اقتصاد 

است.
وزیر اقتصاد روز گذشــته از آغاز پرداخت وام 

بــدون ضامن در بانک های اعلام شــده، از 
امروز خبر داد.

بــه گفته خاندوزی بانک هــای زیرمجموعه 
بانک هــای  همچنیــن  و  اقتصــاد  وزارت 
دولتــی و یــا بانک های خصوصی ســازی 
شــده، به کارمندان دولت، بازنشســتگان و 
مستمری بگیران و کارمندان بخش خصوصی 
که حقوق خــود را از بانک های ذکر شــده 
دریافــت می کنند، امــکان دریافت وام خرد 
بدون ضامن را با اســتفاده از نامه کســر از 

حقوق خود دارند.
بســیاری منتظر بودند تا امــروز و با اجرای 
رســمی این طرح، بتوانند وام بدون ضامن را 

با ارائه مدارک لازم از بانک دریافت کنند.
هنوز بخشنامه ای صادر نشده است

شــعبه یکــی از بانک هایی که در لیســت 
پرداخت این وام اســت گفت: درســت است 
که اعلام شــده تا وام بدون ضامن از امروز 
پرداخــت می شــود، اما هنوز بخشــنامه ای 
به دست ما نرسیده است. اما به محض ابلاغ، 

این وام را پرداخت خواهیم کرد.
رئیس این شــعبه ادامــه داد: البته بدانید که 
پرداخت این وام به این صورت است که شما 
باید حقوق خود را از شعبه ما دریافت بکنید، 
آن زمان می توانید با یک نامه کسر از حقوق 
به ما مراجعه کــرده و بگویید من حقوقم را 
از این شــعبه می گیرم و تقاضای وام بدون 
ضامــن دارم.کارمندان شــعبه یکی دیگر از 

بانک های مذکور نیز گفت: هنوز بخشنامه ای 
به ما ابلاغ نشــده و وامی پرداخت نمی کنیم. 
به محض ابلاغ، پرداخت را آغاز خواهیم کرد 

زیرا روال کار ما براساس بخشنامه است.
این خودداری بانک ها که در واقع بیشــتر به 
عدم هماهنگی در نهادبالادســتی برمی گردد 
مشــکلاتی را بــرای مشــتریانی که تصور 
می کردند طبق اعلام وزیــر اقتصاد از امروز 
امکان دریافت وام بدون ضامن را دارند ایجاد 

کرده است.
طبق اعــلام وزارت اقتصاد، بانک توســعه 
صــادرات ایــران، بانک کشــاورزی، بانک 
صنعت و معدن، بانک مســکن، بانک سپه، 
بانک تجــارت، بانک رفــاه کارگران، بانک 
توسعه تعاون، بانک قرض الحسنه مهر ایران، 
پست بانک ایران، بانک ملت، بانک صادرات 
و بانک ملی ایران از جمله بانک هایی هستند 
کــه وام 100میلیون تومانی بــدون ضامن 

پرداخت می کنند.
تبعات تورمی پرداخت وام بدون ضامن

پرداخت وام بدون ضامن در شرایطی شروع 
به کار کرده است که بسیاری از اقتصادانان و 
کارشناسان معتقدند، عدم وجود سازوکارهای 
لازم برای پرداخت تســهیلات بدون ضامن 
و با تکیه بر اعتبارســنجی، مشکلات زیادی 
را به دنبال خواهد داشــت و نتیجه ای غیر از 
افزایش ناترازی در نظام بانکی و دامن زدن 

به تورم ندارد.

مرکز بازرسی، مدیریت 
عملکرد و پاسخگویی به 
شکایات وزارت اقتصاد در 
نامه ای به ۱3 بانک زیر 
مجموعه خود اعلام کرده که 
به منظور عدم نیاز به ضامن 
در پرداخت تسهیلات خرد 
برای کارکنان، بازنشستگان و 
مستمری بگیران بخش دولتی، 
عمومی و خصوصی دستور 
دهید تا حداکثر ظرف 24 
ساعت نسبت انجام دستورات 
اقدام نمایند
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علام جدیدترین رنگ بندی کرونایی شهرهای کشور؛

شهرهای قرمز اوج گرفتند
بنابر اعلام آخریــن وضعیت رنگ بندی 
کرونایی شــهرهای کشــور و با افزایش 
شمار شــهرهای قرمز، اکنون 15شهر در 
وضعیــت قرمز، ۶1 شــهر نارنجی، ۲۷۴ 
شهر زرد و ۹8 شهر در وضعیت آبی قرار 

دارند.
بر اساس رنگبندی منتشر شده در یازدهم 
بهمن ماه، شــهرهای دماوند و فیروزکوه 
)تهران(، تربت حیدریه )خراسان رضوی(، 

زرند )کرمان(، رامسر )مازندران(، اراک )مرکزی(، جاسک )هرمزگان( و میبد )یزد( در وضعیت 
قرمز قرار گرفتند. 

بنابر اعلام کانال تلگرامی وزارت بهداشت، همچنین شهرستان های خوی )آذربایجان غربی(، 
بیرجند، طبس )خراســان جنوبی(، بردسکن، تایباد، سبزوار، نیشابور )خراسان رضوی(، دامغان، 
گرمسار )سمنان(، بوئین زهرا، قزوین )قزوین(، الیگودرز )لرستان(، آمل، بابل، بهشهر، جویبار، 
ســاری، نکا )مازندران(، دلیجان، محلات )مرکزی(، حاجی آبــاد، رودان، میناب )هرمزگان(، 
شهرکرد )چهارمحال و بختیاری(، کامیاران )کردستان(، صحنه )کرمانشاه(، رودبار )گیلان( در 

وضعیت نارنجی قرار گرفتند.
بر این اســاس اکنون  15شــهر قرمز، ۶1 شهر نارنجی، ۲۷۴ شهر زرد و ۹8 شهر در وضعیت 

آبی هستند.

  آمار مبتلایان و فوتی های کرونا در 24 
ساعت گذشته دو برابر شد

متاسفانه در طول ۲۴ ساعت گذشته، ۴۴ بیمار کووید1۹ جان خود را از دست دادند و مجموع 
جان باختگان این بیماری به 13۲ هزار و ۴۲۴ نفر رسید.

بنابر اعلام وزارت بهداشــت، طی ۲۴ ساعت گذشته ۲1هزار و ۹۹۶ بیمار جدید کووید1۹ در 
کشور شناسایی شدند و متاسفانه ۴۴ بیمار نیز جان خود را از دست دادند.

به گزارش ایسنا، از دیروز تا امروز 10 بهمن ماه 1۴00 و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، 
۲1 هزار و ۹۹۶ بیمار جدید مبتلا به کووید1۹ در کشــور شناســایی شد که یک هزار و ۲0۹ 

نفر از آنها بستری شدند.
مجموع بیماران کووید1۹ در کشور به ۶ میلیون و 3۴۴ هزار و 1۷۹ نفر رسید.

متاسفانه در طول ۲۴ ساعت گذشته، ۴۴ بیمار کووید1۹ جان خود را از دست دادند و مجموع 
جان باختگان این بیماری به 13۲ هزار و ۴۲۴ نفر رسید.

خوشبختانه تا کنون ۶ میلیون و 10۲ هزار و ۲۹0 نفر از بیماران، بهبود یافته و یا از بیمارستانها 
ترخیص شده اند.

یک هزار و ۴0۴ نفر از بیماران مبتلا به کووید1۹ در بخش های مراقبت های ویژه بیمارستانها 
تحت مراقبت قرار دارند.

تا کنون ۴۴ میلیون و ۶۹۴ هزار و 3۴۴ آزمایش تشخیص کووید1۹ در کشور انجام شده است.

  تکذیب تعطیلی دو هفته ای کشور
سرپرســت مرکز روابط عمومی و اطلاع 
رســانی وزارت بهداشــت گفت: مطلبی 
امروز به نقل از وزارت بهداشت در رسانه 
های زرد، غیررســمی و حاشیه ساز مبنی 
بر تعطیلی دو هفته ای کشور منتشر شد 

که به هیچ عنوان صحت ندارد.
محمد هاشــمی با بیان این مطلب افزود: 
در جلســه روز گذشته ستاد ملی مقابله با 
کرونا تصمیماتی برای کنترل این بیماری 

اتخاذ شــد که یکی از این تصمیمات، تفویض اختیار تعطیلی برخی مدارس در اســتان ها به 
استانداران بوده است. 

وی اضافه کرد: تصمیمات ستاد مقابله با کرونا هر هفته پس از تشکیل جلسه به ریاست رییس 
جمهور، اطلاع رسانی می شود.

هاشــمی تصریح کرد: رویکرد ســتاد ملی مقابله با کرونا، اقناعی، ایجابی و تشویقی است و 
هرگونه تصمیمی پس از بررسی همه جوانب، اتخاذ و سپس به اطلاع عموم مردم می رسد. 

سرپرســت مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت بهداشت تاکید کرد: مردم اخبار رسمی 
و مورد تایید را از طریق سایت وزارت بهداشت و رسانه های معتبر سراسر کشور دریافت و از 

توجه به شایعات بی پایه و اساس، پرهیز کنند.

  محققان دانشگاه ووهان در چین:
سویه کشنده NeoCov تنها یک جهش تا 

آلوده کردن انسان ها فاصله دارد
محققان دانشــگاه ووهان در چین هشــدار دادند که سویه جدید و کشــنده کووید1۹ به نام 

NeoCov تنها یک جهش تا آلوده کردن سلول های انسانی فاصله دارد.
محققان دانشــگاه ووهان در چین هشــدار دادند که سویه جدید و کشــنده کووید1۹ به نام 

NeoCov تنها یک جهش تا آلوده کردن سلول های انسانی فاصله دارد.
به گزارش ایرنا از پایگاه اینترنتی medindia، محققان چینی این ســویه جدید ویروس کرونا 
به نام نئوکو NeoCov را در خفاش های آفریقای جنوبی شناســایی و اعلام کردند که برای 
مشــخص شدن خطرات احتمالی این سویه به تحقیقات و ارزیابی بیشتری نیاز است. ویروس 

مورد نظر از خویشاوندان نزدیک سندرم تنفسی خاورمیانه )MERS-CoV( است.
این محققان در مقاله ای در وب سایت preprint bioRxiv که هنوز مورد بررسی قرار نگرفته 
اســت، اعلام کردند که این ویروس تنها یک جهش تا خطرناک شدن برای انسان ها فاصله 
دارد.نئوکو NeoCoV در بین خفاش ها در آفریقای جنوبی کشــف شــده است و تا به امروز 
تنها در بین این حیوانات مشــاهده شده است. MERS-CoV و چند ویروس کرونای خفاش 
از گیرنده DPP۴ به عنوان گیرنده های عملکردی خود استفاده می کنند. با این حال، گیرنده 
سویه NeoCoV، نزدیک ترین خویشاوند MERS-CoV که تاکنون در خفاش ها کشف شده 
به صورت معما باقی مانده اســت.در این مطالعه، محققان به طور غیرمنتظره متوجه شدند که 
NeoCoV و خویشاوند نزدیک آن، CoV-۲180-PDF، می توانند به طور مؤثری از برخی از 
 ACE۲  خفاش و به طور کمتر موثری از آنزیم )ACE۲( »انواع »آنزیم ۲ مبدل آنژیوتانسین
انسانی برای ورود به سلول استفاده کنند اما NeoCoV پس از بروز جهش T510F در موتیف 
اتصال گیرنده )RBM(، می تواند ســلول های بیان کننده ACE۲ انســانی را به طور موثری 
SARS- آلوده کند.براســاس این مطالعه، این عفونت نمی تواند توسط آنتی بادی هایی که

CoV-۲ یا MERS-CoV را هدف قرار می دهند، خنثی شــود. این بدان معناســت که نه 
آنتی بادی ها و نه مولکول های پروتئینی تولید شــده توسط افراد مبتلا به بیماری های تنفسی 
یا افرادی که به طور کامل واکسینه شده اند، نمی توانند از ابتلا به NeoCoV پیشگیری کنند.
 NeoCov این موضوع که آیا ویروس ،)WHO( به گفته کارشناسان سازمان جهانی بهداشت

تهدیدی برای انسان ها بشمار می رود یا خیر، نیاز به مطالعه بیشتر دارد.
سازمان جهانی بهداشت اعلام کرده است که این سازمان از نزدیک با سازمان جهانی بهداشت 
حیوانات )OIE(، ســازمان غذا و کشاورزی )FAO( و برنامه محیط زیست سازمان ملل متحد 
)UNEP( به منظور نظارت و پاسخگویی به تهدید ویروس های در حال ظهور مشترک میان 

انسان و دام همکاری می کند.
از آغاز همه گیری کرونا که منشــأ آن در ووهان اســت، ویروس SARS-CoV-۲ که باعث  
بیماری کووید-1۹ می شــود، جهش یافته و منجر به بروز سویه های مختلفی از این ویروس 
SARS- از جمله اومیکرون شده است.سویه دلتا به عنوان مسری ترین شکل ویروس کرونا

CoV-۲ تا به امروز شناخته شده است.

از کرونا

مصوبه کمیسیون تلفیق درباره »خرید سربازی« اجرایی می شود؟!
مصوبه کمیسیون تلفیق درباره خرید سربازی 
واکنش هایی را در پی داشته است؛ حال باید 
دید که ســتادکل نیروهای مسلح با توجه به 
اینکه بســیاری از افراد واجد شرایط به دلیل 
عــدم توانایی مالی قادر به خرید ســربازی 
نخواهند بود، بــا این مصوبه موافقت خواهد 

کرد یا خیر.
رحیم زارع؛ ســخنگوی کمیســیون تلفیق 
بودجه ســال 1۴01 روز شــنبه در گفت وگو 
با تســنیم بــا اشــاره به موافقــت اعضای 
کمیســیون تلفیق با خرید ســربازی برای 
ســربازان غایب اظهار کرد: با رعایت اصل 
110 قانون اساســی و در راســتای توجه به 
امر مقدس اســتحکام خانواده، فرزندآوری و 
تعیین تکلیف مشــمولین غایب بیش از پنج 
ســال با اولویت افراد متأهل و بالاتر از 35 
سال ســن که ضریب انجام وظایف مقدس 
ســربازی تحت تأثیر تحلیل قوای جسمانی 
برای آنها امکان پذیر نیســت، خرید سربازی 
امکان پذیر خواهد بود، بر این اساس افراد با 
معافیت  کارت  مشخص شده،  مبالغ  پرداخت 
از خدمت در زمان صلح را دریافت می کنند.

ســخنگوی کمیســیون تلفیق ادامــه داد: 

به موجــب ایــن مصوبه، دارنــدگان مدرک 
تحصیلی کاردانــی و کمتر از آن با پرداخت 
۲50 میلیــون تومــان، دارنــدگان مدرک 
تحصیلی کارشناســی و کارشناسی ارشد با 
پرداخت مبلغ ۴00 میلیون تومان و دارندگان 
مدرک پزشکی عمومی و دکترای تخصصی 
و بالاتــر از آن در تمام رشــته ها با پرداخت 
مبلغ ۶00 میلیون تومان به حساب خزانه کل 
کشور قادر به خرید سربازی خود خواهند بود!

به ازای هر  به گفته وی، مشــمولان متأهل 
فرزند از ۲0 درصد تخفیف تا ســقف حداکثر 
۶0 درصــد برخــوردار خواهند بــود و افراد 
متأهل تحت پوشــش کمیته امداد حضرت 
امــام خمینی)ره( و ســازمان بهزیســتی از 

تخفیف 50درصدی برخوردار می شوند.
یــک  در  تلفیــق  کمســیون  ســخنگوی 
گفت وگوی خبری نیز بــا تأکید بر اینکه در 
این مصوبه با نیروهای مسلح هیچ مشورتی 
نشــده اســت، گفت: فقط همکاران من در 
کمیســیون تلفیق این موضوع را پیشــنهاد 
دادند، دفعه قبلــی این مصوبه رأی نیاورد و 
در رأی گیری مجدد، برای مشــمولان داخل 
کشــور، مصوب شد که شــرط تأهل و سن 

بالای 35 سال مشمولان غائب درنظر گرفته 
و در اولویت قرار داده شود.

وی تأکید کرد: حتماً در این مصوبه باید نظر 
نیروهای مسلح اخذ شود، تمام مصوبات نیز 
باید در صحن علنی مجلس شورای اسلامی 
تصویب شود و شــورای محترم نگهبان آن 

را تأیید کند.

هرچند که بنابر گفته ســخنگوی کمسیون 
تلفیق، خرید ســربازی با توجه به ضوابطی 
صورت خواهد گرفت امــا اصل این ماجرا، 
واکنش هایی را در پی داشــته است؛ برخی 
معتقدند بــا اجرای ایــن کار، تبعیضی بین 
مشمولان صورت می گیرد و بسیاری از افراد 
واجد شرایط به دلایل مبالغ بالای تعیین شده 
و عدم توانایی مالی، قادر به خرید ســربازی 

نخواهند بود.
پیش از این نیز امیر دریــاداردوم غلامرضا 
رحیمی پور؛ رئیس اداره سرمایه انسانی سرباز 
ســتادکل نیروهای مســلح در گفت وگو با 
تسنیم درباره مباحث مطرح شده درباره خرید 
ســربازی گفته بود: ستادکل نیروهای مسلح 
به طور کلی با خرید ســربازی موافق نیست 
زیرا این کار )خرید ســربازی( در ســال ۹۶ 
با دو هدف گذاری انجام شــد؛ نخست اینکه 
از تعداد غایبان کاســته شــود که متأسفانه 
تعداد غایبان در چند ســال گذشته مضاعف 
شد و بیشــتر از پیش بینی ها بود یعنی غیبت 

مشمولان سربازی توسعه یافت.
وی متذکر شده بود: در وهله دوم نیز اجرای 
این موضوع باید عادلانه باشــد در حالی که 

خرید خدمت ســربازی عادلانه نیست لذا به 
همین دو دلیل گفته  شده، ستادکل نیروهای 

مسلح موافق این طرح نیست.
حال باید دید که ســتادکل نیروهای مسلح 
بــا مصوبه جدید کمیســیون تلفیق موافقت 
خواهد کرد و این کــه در نهایت این مصوبه 
در صحن علنی مجلس نیز رأی خواهد آورد 

یا خیر.
واکنش معاون جوانان به خرید »سربازی«

معاون امــور جوانان وزارت ورزش و جوانان 
نسبت به موافقت کمیســیون تلفیق بودجه 
1۴01 با خرید سربازی برای سربازان غایب 

واکنش نشان داد.
وحید یامین پور در حســاب توییتری خود با 
زدن هشــتگ »ســربازی«، نوشت:»صدها 
هزار مشمول غایب، بلاتکلیفی و محرومیت 
از حقوق و فرصت های شــغلی و اجتماعی، 
عوارض روحی و روانی، بالارفتن سن ازدواج 
و... مسائلی به این اهمیت با خرید و فروش 

حل می شود؟«
وی در توییت دیگــری افزود:»حالا که در 
تامین برخی حداقل ها مشــکل داریم، لااقل 

از سر راه جوانان »مانع زدایی« کنیم.«

ستادکل نیروهای مسلح 
به طور کلی با خرید سربازی 
موافق نیست زیرا این کار 
)خرید سربازی( در سال 96 
با دو هدف گذاری انجام شد؛ 
نخست اینکه از تعداد غایبان 
کاسته شود که متأسفانه 
تعداد غایبان در چند سال 
گذشته مضاعف شد و بیشتر از 
پیش بینی ها بود یعنی غیبت 
مشمولان سربازی توسعه 
یافت

در فراکسیون 
مرزنشینان برای تقویت 
بازارچه های مرزی طرحی 
در قالب« کولبری و تجارت 
مرزی« ارائه شد تا قوانین 
مربوط به استفاده مرزنشینان 
از سوخت مرزی، کارت 
مرزنشینان و مراودات تجاری 
سروسامان داده شود

طرح »کولبری و تجارت مرزی« مرهمی برای تسکین درد کولبران

عملکرد سلیقه ای برخی مسئولان از دلایل عدم اجرای قانون هوای پاک

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شورای اسلامی از ارائه طرحی به نام 
» کولبری و تجارت مرزی« برای سروسامان 
دادن بازارچه هــای مــرزی و بهبود وضعیت 

کولبران در فراکسیون مرزنشینان خبر داد.
جلیــل رحیمی جهان آبــادی در گفت وگو با 
خبرنگار خبرگــزاری خانه  ملت، در خصوص 
آخرین وضعیت راه اندازی بازارچه های مرزی 
و بهبــود وضعیت کولبران گفت: کشــور ما 
دارای مرزهای متعدد آبی و امکان دسترسی 
به آب   هــای آزاد را داردکه ایــن یک فرصت 
اســتثنائی برای همکاری در عرصه اقتصادی 
محسوب می شود، از طرفی ایران  به واسطه 
مرزهای زمینی  از غرب ، شرق و از شمال و 
جنوب با کشــورهای متعددی در ارتباط است 
که به واســطه همین هم مرزی، یک فرصت 
برای ادامه روابط تجاری برون مرزی می شود.   

مبادلات مرزی در قالب گمرکات مرزی
نماینده مــردم تربت جام و تایبــاد و باخرز و 

صالح آباد در مجلس شــورای اسلامی اظهار 
داشــت: بخشــی از مــراودات و همــکاری 
در مرزهــا در قالب گمرکات رســمی انجام 
می پذیرد و گمرکات رسمی به دلیل مقررات 
خاصی که دارند مورد اســتفاده اهالی بومی و 
محلــی قرار نمی گیــرد و از طرفی واردات و 
صادرات از گمرکات رســمی تابع یکسری از 

سخت گیری هایی است که این شرایط عاملی 
در جهت توافق کشــورها برای بازگشــایی 

بازارچه های محلی شده است.
نایب رئیس فراکسیون مرزنشینان در مجلس 
شــورای اســلامی تاکید کرد: کشــور ما به 
دلیــل هم مرزی با کشــورهای متعدد دارای 
امروزه  بازارچه های مرزی زیادی اســت که 

برخی از آنها تعطیل شده اند. به فرض مثال؛در 
گذشته بازارچه های شرقی کشور به دلیل هم 
مرزی با افغانستان  پر رونق بوده اند، اما امروزه 
تعطیل شده اند. در فراکسیون مرزنشینان برای 
تقویــت بازارچه های مرزی طرحی در قالب« 
کولبری و تجارت مرزی« ارائه شد تا قوانین 
مربوط به اســتفاده مرزنشــینان از ســوخت 

مرزی، کارت مرزنشــینان و مراودات تجاری 
سروسامان داده شود.

وی در ادامه افزود: طی جلساتی که با وزارت 
کشور داشتیم، قرار شــد اطلاعات دقیقی در 
راستای ظرفیت مرزها، در بهبود بازارچه های 
مرزی جمع آوری کنیم تا مشــخص شــود 
کدام کشور همســایه توانایی راه اندازی این 
بازارچه ها را به صورت مشــترک با کشور ما 

دارد.
نایب رییس فراکسیون مرزنشینان در مجلس 
شورای اسلامی خاطر نشــان کرد: تا زمانی 
که نیازهای مرزنشــینان تامین نشود امنیت 
مطلوب بر مرزها برقرار نخواهد شــد، توسعه 
پایدار، امنیت و معاش مردم مرز نشــین جزو 
ضروریات امنیتی، سیاســی و اقتصادی است 
در واقع کار در فراکســیون مرزنشــینان آغاز 
شــده اســت و امیدواریم طرح های حمایتی 
برای مرزنشــینان را در همین مجلس تبدیل 

به قانون کنیم.

عضو سابق کارگروه ملی کاهش آلودگی هوای 
کلانشهرها گفت: وظیفه اصلی مردم در کاهش 
آلودگی هوا، مطالبه گری اســت. هر چقدر مردم 
بیشتر نســبت به موضوعی مطالبه گر و پیگیر 
باشــند، موجب تاثیرگذاری بیشتر بر مسئولان 

برای رفع مشکلات می شوند.
بهزاد اشــجعی در گفت و گو با ایســنا، درباره 
نقش مردم در کاهش آلودگــی هوا اظهارکرد: 
مطالبه گــری در زمینه کاهــش آلودگی هوا با 
آموزش صحیح مردم درباره آلودگی هوا ارتباط 
مستقیمی دارد.ما باید تمام موارد اعم از آلودگی 
هوا،عوامــل آلودگی هوا را به مــردم بیاموزیم 
ومسیر درست برای مطالبه گری را به آنان نشان 
دهیم.اشــجعی با مقایســه میزان آلودگی هوا 
در ســال 13۹0 با 13۹۹ گفت: در سال 13۹0 
شــهرتهران حدود ۲30 روز آلوده داشت و سال 
13۹۹، هوای تهــران 1۲0 روز آلوده بود و این 
به معنای کاهش روزهای آلوده درســال 13۹۹ 
نسبت به سال 13۹0 علیرغم سختگیرانه ترشدن 

شاخص های سنجش کیفیت هوا است.
این عضو ســابق کارگروه ملی کاهش آلودگی 
هوای کلانشــهرها با اشــاره بــه تاثیر بالای 
مطالبه گــری مردم بــر کاهــش آلودگی هوا 
اظهارکرد: ســال 13۹0 توجهی به آلودگی هوا 
نمی شد و مطالبه گری اتفاق نمی افتاداما حالا با 
وجود اینکه نسبت به آن سال هوا پاک تر است 
مطالبه گری و حساسیت مردم نیز بالاتر رفته و 

این نشان دهنده تاثیرگذاری مطالبه گری است.

اشجعی با اشاره به اینکه هر فرد در جامعه برای 
کاهــش آلودگی هوا وظایفی دارد، تصریح کرد: 
افراد جامعه باید کمتر از خودروی شــخصی و 
بیشتر از ناوگان حمل و نقل عمومی و دوچرخه 
اســتفاده کننــد، معاینه فنی را جــدی بگیرند، 
کاتالیســت خودرو را حتما بررســی کنند تا در 
صورت قدیمی شــدن آن را به یک کاتالیست 
اســتاندارد تغییر دهند، مصرف انرژی را کاهش 
دهند و در فصل سرما در مصرف سوخت صرفه 
جویــی کنند. انجام این کار نیاز به آموزش دارد 
کــه از طریق دولت و رســانه ها و افراد موثر بر 
افکار عمومی انجام می شود تا مردم وظایف خود 
را بهتر بشناســند.وی با بیان اینکه دستگاه های 
متولی و موظف در قانون هوای پاک به وظایف 
خود به خوبی عمل نکرده اند، گفت: با اســتناد 
به آمارهای ارائه شده، وزارتخانه هایی همچون 
وزارت نفت، وزارت کشــور و پلیــس راهور و 
ســازمان برنامه و بودجه ، متاســفانه به درصد 
کمــی از وظایف خود درحوزه آلودگی هوا عمل 
کرده انــد و با وجود وظایف زیــادی که در این 
زمینه دارند، متاسفانه درصد عمده ای از تکالیف 

خود را یا انجام نداده  و یا ناقص انجام داده اند.
این عضو ســابق کارگروه ملی کاهش آلودگی 
هوای کلانشــهرها درباره دلیل رعایت نشدن 
قانون هوای پاک توســط دستگاه های مربوطه 
توضیح داد: یکی از دلایــل اصلی عدم اجرای 
قانون هــوای پاک توســط ارگان ها تخصیص 
نیافتن بودجه مورد نیاز و نبود منابع مالی کافی 

اســت که بخشــی از آن بهانه و بخشــی هم 
حقیقت است. سال 13۹۶ که قانون هوای پاک 
تصویب شــد، بودجه ای بــه آن تعلق نگرفت و 
امســال 3۲0 میلیارد تومان بودجه برای اجرای 
قانون هوای پاک تخصیص یافت که در مقایسه 
با تکالیف دســتگاه ها بر اساس این قانون، رقم 

قابل توجهی نیست.
وی با اشاره به ناهماهنگی سازمان ها گفت: در 
بسیاری از اســتان ها و شهرها خودروهای فاقد 
معاینه فنی را جریمــه نمی کنند. درصورتی که 
مطابق قانون باید خودروها زمان تردد در شــهر 
معاینه فنی داشته باشند و این یعنی ناهماهنگی 

میان شهرداری، پلیس و وزارت کشور.
اشجعی با اشــاره به این که عملکرد سلیقه ای 
مسئولان یکی دیگر از دلایل عدم اجرای قانون 
هوای پاک است، اظهارکرد: بعضی از مسئولان 
تکالیف خود را بر اســاس دیدگاه های شخصی 
انجــام می دهند در صورتی که باید بر اســاس 
قانون امور را پیش ببرند و دلیل همه این موارد 
از در  اولویت نبودن مســئله آلودگی هوا برای 

بعضی از مسئولان نشات می گیرد.
وی ادامــه داد: در کنار تمام این دســتگاه های 
متولی، سازمان محیط زیســت که تنها وظیفه 
نظارتی دارد هم در این مســئله مســئول است 
واگریک نهــادی وظیفه خــود در بحث قانون 
هوای پاک را به خوبی انجام ندهد، اشــتباهات 
متوجه ســازمان محیط زیست است که چرا به 
عنوان دســتگاه نظارتی برای انجام وظایف به 

این سازمان ها فشــار نیاورده است؟ اگر از این 
منظر به قضیه نگاه کنیم سازمان محیط زیست 

هم عملکرد خوبی نداشته است.
این عضو ســابق کارگروه ملی کاهش آلودگی 
هوای کلانشــهرها  اضافه کــرد: اگر بخواهیم 
وظایــف و تکالیف ســازمان محیط زیســت و 
اختیارات آن را بررســی کنیم، این ســازمان بر 
اســاس امکاناتی که در اختیار داشته، نسبت به 
باقی دســتگاه ها عملکرد بهتری داشــته و این 
قضیه طبیعی اســت اما نکته حائز اهمیت این 
اســت که سازمان محیط زیســت در مقایسه با 

سایر نهادها قدرت زیادی ندارد.
وی ادامه داد: ســازمان محیط زیســت صرفا 
می توانــد نظارت و رصد و گــزارش تهیه کند 
و قدرتی برای برخورد با این ســازمان ها ندارد 

چون اختیاراتش محدود است. اگر بخواهیم که 
ســازمان محیط زیســت را به آن جایگاهی که 
در قانون هوای پاک تعیین شــده برسانیم باید 
اختیارات، امکانات و بودجه اش را افزایش دهیم 
تا سازمان محیط زیســت بتواند به عنوان ناظر 
قانون هوای پاک وظایفش را به درســتی انجام 
دهد اما در غیر این صورت نباید انتظارات خیلی 
بالایی از سازمان محیط زیست در مسیر اجرای 
قانون هوای پاک داشته باشیم.اشجعی در پایان 
تصریــح کرد:یکی از نکات کلیــدی در اجرای 
قانون هوای پاک این اســت که سازمان محیط 
زیست قوی داشته باشیم و با مطالبه گری باعث 
شــویم که آلودگی هوا اولویت سازمانها شود تا 
به نتیجه مطلــوب در حوزه کاهش آلودگی هوا 

برسیم.
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  کوین کاستنر پس از ۱۹ سال پشت 
دوربین می رود

کوین کاستنر قصد دارد برای اولین بار پس 
از سال ۲003 پشت دوربین قرار بگیرد.

به گزارش مهر به نقــل از ددلاین، کوین 
کاســتنر پس از فیلم تحسین شده »چراگاه 
آزاد« در ســال ۲003، یــک بــار دیگــر 
کارگردانی می کند و این بار یک وســترن 

تاریخی با عنوان »افق« را می سازد.
گفته شــده تاریخ ۲۹ آگوست برای شروع 
فیلمبرداری این فیلم در یوتا تعیین شــده 

است.کاســتنر قرار اســت هم کارگردانی و هم بازیگری در این فیلم را انجام دهد و آن را در 
کمپانی تولید خودش بسازد.

وی که در چند ســال اخیر برای بازی در سریال موفق »یلواستون« سرش خیلی شلوع بوده، 
از مدت ها پیش به پروژه »افق« فکر می کند؛ پروژه ای که تاحدودی یادآور فیلم حماسی »با 
گرگ ها می رقصد« سال 1۹۹0 خواهد بود که ۷ جایزه اسکار از جمله بهترین فیلم و بهترین 
کارگردانی را دریافت کرد.داستان فیلم »افق« در غرب آمریکا می گذرد و یک دوره 15 ساله 

از پیش از جنگ داخلی تا پس از آن را در برمی گیرد.
کاســتنر در این باره گفت: گســترش آمریکا تا غرب پر بود از خطرها و مشکلات طبیعتی تا 
مســایلی چون تعامل با بومیان ساکن این سرزمین و در بسیاری از مواقع مردمی که با عزم 

می خواستند به حل و فصل این مسایل بپردازند و با کمال بی رحمی عمل می کردند.
وی افزود: در »افق« داســتان این ســفر به شــکلی صادقانه و قابل درک تصویر می شود و 

عواقب تصمیمات سرنوشت ساز شخصیت ها را نشان می دهد.

  برنامه پربیننده شبکه های سیما اعلام شد
نظرســنجی مرکــز تحقیقــات ســازمان 
صداوسیما پیرامون برنامه های سیما در دی 
ماه 1۴00 نشان می دهد ۷8.۹ درصد مردم 
در این ماه مخاطــب برنامه های تلویزیون 

بودند.
به گــزارش روابط عمومی رســانه ملی، از 
میان برنامه های نظرســنجی شــده شبکه 
یک، برنامه »دســتپخت« بــا 15.3 درصد 

بیننده، پربیننده تر بوده است.
در شــبکه دو، »گلچین عمو پورنگ« با 15.۷ درصد پربیننده ترین برنامه شــبکه بوده است. 
برنامــه »فوتبال برتر )پخــش زنده فوتبال لیگ برتر(« بــا ۲۶.۴ درصد در صدر برنامه های 

پربیننده شبکه 3 قرار دارد.
در شبکه ۴، برنامه »کابوس آمریکا« با ۲.۲ درصد بیننده صدرنشین پربیننده ترین برنامه این 
شــبکه بوده اســت. برنامه »به خانه برمی گردیم« با 1۲.۲ درصد بیننده در صدر برنامه های 

پربیننده شبکه 5 قرار دارد.
برنامه »دکتر ســلام« بــا 10 درصد بیننده، پرمخاطب ترین برنامه شــبکه آموزش از میان 

برنامه های نظرسنجی شده بوده است.
در میان برنامه های نظرسنجی شده شبکه قرآن، برنامه »یادخدا« با 8.5 درصد پربیننده ترین 
برنامه شــبکه بوده است. »حیات وحش« شبکه مستند با ۲8 درصد صدرنشین شبکه مستند 

بوده است.
برنامه »شب های فوتبالی« با 13.8 درصد بیننده های شبکه ورزش، پرمخاطب ترین برنامه 
شبکه بوده است. برنامه »شهروند و مافیا« با ۷.۹ درصد بیننده، پرمخاطب ترین برنامه شبکه 

سلامت بوده است.
برنامه »خندوانه« با 3۹.۹ درصد، پرمخاطب ترین برنامه شبکه نسیم بوده است.

برنامه »انارســتان« شــبکه افق هم با ۶.۴ درصد ببینده بین مخاطبان شــبکه افق در صدر 
قرار دارد.

  برپایی نمایشگاه های عکس  »تصویر فجر« 
و »روزهای انقلاب«

نمایشــگاه های عکــس »تصویــر فجــر« و »روزهای 
انقلاب« از روز های دوشنبه و سه شنبه برپا می شوند.

بــه گزارش خبرگــزاری فارس، هم زمان با فرارســیدن 
ایام الله دهه مبارک فجر، موزه هنرهای معاصر فلسطین، 
با همکاری مؤسســه تنظیم و نشر آثار امام خمینی )ره(، 
نمایشگاه عکس »تصویر فجر« را، به صورت مجازی، در 
وب گاه فرهنگستان هنر، برگزار می کند.در این نمایشگاه 
مجازی، ۶0 قطعه از عکس های گنجینه مؤسسه تنظیم و 
نشر آثار امام خمینی )ره(، از 11 بهمن 1۴00، به نمایش 

درمی آید.
همچنین نمایشــگاه عکس »روزهــای انقلاب« از روز 

سه شــنبه 1۲ بهمن ماه 1۴00، ســاعت 15 در موزه عکســخانه شــهر افتتاح می شود.این 
نمایشگاه با مشارکت انجمن عکاسان انقلاب و دفاع مقدس به مناسبت دهه فجر و چهل و 
سومین سالگرد پیروزی انقلاب اسلامی برگزار می شود که شامل ۲0 قطعه عکس از حوادث 
ماه های منتهی به بهمن ســال 135۷ و همچنین حضــور پر رنگ مردم در روزهای انقلاب 
اســت. این تصاویر توسط کاوه گلستان، عبدالحســین پرتوی، مهدی رضوان، محمد صیاد، 
حســین اسماعیلی، عبدالعظیم میرهاشــمی، صادق ثمودی، قربان خلیلی، مهدی میرزایی و 

یداله وزیری ثبت شده اند.
علاقه منــدان برای بازدید می توانند تا روز شــنبه 30 بهمن ماه 1۴00 در روزهای شــنبه تا 
چهارشــنبه از ساعت 8:30 تا 1۴:30 و پنج شنبه از ســاعت 8 تا 13 به موزه عکسخانه شهر 
واقع در میدان هفتم تیر، میدان بهار شــیراز، بوســتان بهار شیراز مراجعه کنند و برای کسب 
www. اطلاعات بیشتر با شماره تلفن 888۴8۹۹3 تماس بگیرند یا به نشانی اینترنتی موزه

iranphotomuseum.com مراجعه کنند.

  اعتراض شورای صنفی نمایش به ستاد 
جشنواره فجر و سیاست های ارشاد

نمایندگان انجمن ســینماداران تاکید کردند، اگر بعد از پایان جشنواره فجر فیلم پر مخاطبی 
اکران نشود سینماهای کشور تعطیل خواهند شد.

به گزارش ایســنا، جلسه شورای صنفی نمایش با حضور اعضا تشکیل و مصوب شد که فیلم 
سینمایی »مستطیل قرمز« از روز چهارشنبه 13 بهمن ماه در سینماها اکران شود.

همچنین فیلم های سینمایی »بی صدا حلزون«، »مورچه خوار«، »عاشق پیشه«، »عنکبوت«، 
»آینده« و ترانه عاشقانه ای برایم بخوان« بعد از پایان جشنواره از تاریخ ۲3 بهمن ماه اکران 

خواهد شد.
در این جلسه نمایندگان انجمن ســینماداران به سیاست های وزارت ارشاد اعتراض و اعلام 
کردنــد اگر یک فیلم پر مخاطب در کنار فیلم های اعلام شــده اکران نشــود از ۲3 بهمن 
ســینماهای کشور تعطیل خواهند شد. آن ها تاکید دارند که با وجود هزینه های سرسام آور در 

پایان سال به هیچ عنوان امکان بقا برای سینماها وجود نخواهد داشت.
طبق اعلام روابط عمومی شــورا، در این جلســه نمایندگان تمام صنوف اعتراض خود را به 
نحوه فروش و عرضه فیلم های جشنواره و نحوه تعامل ستاد جشنواره و سینماها اعلام کرده 
و علاوه بر این ها نمایندگان صنوف نســبت به عدم تصمیم گیری درباره افزایش بهای بلیت 
هم معترض شده اند.شورای صنفی نمایش با اعتراض به بازبینی مجدد فیلم های دارای پروانه 

نمایش، خواهان پایان دادن به این روند غیرقانونی شده است.

خبر

جشنواره تئاتر فجر با ۳۰ درصد ظرفیت تماشاگر برگزار می شود
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با اشاره به شرایط 
فعلی شیوع کرونا در کشور از موافقت ستاد ملی 
مقابله با کرونا برای برگزاری چهلمین جشنواره 
تئاتر فجر با 30 درصد ظرفیت تماشاگر خبر داد.
به گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی 
وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی، دکتر محمد 
مهدی اسماعیلی در نشست با اعضای دبیرخانه 
چهلمین جشــنواره بین المللی تئاتر فجر که در 
محــل این دبیرخانه برگزار شــد، گزارش ارائه 
شــده از ســوی رئیس و دبیر این جشنواره را 
خوشــحال کننده توصیف کــرد و گفت: اعتماد 
کامل دارم با اعضای فعلی دبیرخانه جشــنواره 
تئاتر فجر ، امسال این رویداد بزرگ نمایشی به 

خوبی پیش خواهد رفت.
عضو ستاد ملی مقابله با کرونا گفت: در فضای 
کنونی تصمیم گیری درباره برگزاری جشنواره ها 
به صورت حضوری دشــوار است اما با موافقت 
اعضای ستاد مقرر شــد چهلمین جشنواره بین 
المللی تئاتر فجر با 30 درصد ظرفیت تماشاگر 

برگزار شود.
اسماعیلی با اشــاره به اینکه دهه مبارک فجر 
را بسیاری با جشــنواره های فرهنگی و هنری 
می شناسند و این رویداد ها را دنبال می کنند، 
تاکید کرد: انتظار داریم جشنواره های فجر نماد 
ســیر تحولی جدید در حوزه کارهای نمایشــی 
باشد و براین باوریم هرچه تئاتر تقویت شود آثار 
و خروجی این هنر نمایشی در دیگر بخش ها و 
حوزه ها از جمله سینما و... تاثیر گذار خواهد بود.

عضو کابینه دولت سیزدهم در عین حال تصریح 
کرد: از ابتدای این دولت و قبول مســئولیت در 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی ، تاکید داشتیم 
که به حــوزه تئاتر به صورت ویژه نگاه و توجه 
شود.اسماعیلی با اشاره به عزم و اراده و روحیه 
جهــادی دولت و ایــن دوره وزارت فرهنگ و 

ارشاد  اســلامی ابراز امیدواری کرد: علاوه بر  
برگزاری هرچه با شــکوهتر این دوره جشنواره 
تئاتر فجر، در دوره های بعدی نیز شــاهد گام 
های رو به جلو در این هنر نمایشی در کشور و 

عرصه بین المللی باشیم.
در ابتــدای این نشســت مدیــر کل هنرهای 

نمایشی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی ضمن 
قدردانی از حضور دکتر اسماعیلی وزیر فرهنگ 
و ارشــاد اســلامی، با تشــریح روند برگزاری 
چهلمین دوره جشــنواره بین المللی تئاتر فجر، 
از افزوده شــدن بخش بین الملل به این دوره 
جشنواره خبر داد و گفت: امسال تاجیکستان به 

عنوان میهمان ویژه در جشنواره حضور خواهد 
یافت. همچنین ارمنستان، جمهوری آذربایجان، 
عراق، افغانستان، فرانسه، ایتالیا، الجزایر و اربیل 
عراق نیز دیگر کشورهای حاضر در این رویداد 

بزرگ نمایشی خواهند بود.
قادر آشنا با اشاره به نهایی شدن حضور 10۹ اثر 
رســیده به این دوره جشنواره تئاتر فجر، اظهار 
داشت: از این تعداد ۴۷ درصد مربوط به تهران 

و 53 درصد نیز آثار شهرستان ها است.
وی ادامه داد: آثار رسیده از لحاظ مضمونی 1۹ 
اثر با محوریت مقاومت و دفاع مقدس، 3 اثر با 
موضوع مدافعان سلامت، ۴ اثر با موضوع آئین 
و ســنت های ایرانی، ۹ اثر مبا حث خانواده و 
3۲ اثر هم موضوع مواد مخدر است و مابقی به 

موضوعات اجتماعی می پردازند.
دبیر چهلمین دوره جشــنواره تئاتر فجر نیز در 
این نشست با اشاره به روند فعالیت های انجام 
گرفته از یزد به عنوان اســتان و شــهر محل 
برپایی آیین افتتاحیه این رویداد بزرگ نمایشی 
نام برد و گفت: البته اســتان هــای دیگر هم 
داوطلب برگزاری این آیین بودند که در نهایت 

یزد انتخاب شد.
حسین مسافرآستانه ادامه داد: در مجموع ۶۲3 
گــروه متقاضی حضور در این دوره جشــنواره 
بیــن المللی تئاتر فجر بودند که در نهایت 10۹ 
اثر راهی جشــنواره شــدند.چهلمین جشنواره 
بین المللــی تئاتر فجر از 1۴ تــا ۲۶ بهمن در 

تهران و استان ها برگزار می شود.

کاشی نوشته های حرم، هنری با قدمت 500 سال

شاهکاری در زیر گنبد منور رضوی
کاشــی های هزار رنگ حــرم با نقش های 
اســلیمی اش، قرن هاســت کنار هر برگ و 
گل  اش، خطــی برآمده از لــوح جان دارد و 
این، یادگار هنر خوشنویســانی اســت که 
احادیث قدســی و کلام مبارک ائمه اطهار 
)ع( را به یادگار بر خشــت به خشت آستان 
ملائک پاسبان حضرت دوست )ع( جاودان 
کرده اند. خطوطی که در یک چشم گرداندن 
به هر ســو عیان است، گاهی به ثلث و گاه 
به نستعلیق. ناگفته نماند که کتیبه های حرم 
تنها در احادیث خلاصه نمی شوند و می توان 
فارسی،  اشعار  قرآن،  آیات  اسماءالحســنی، 
کتیبه هــای تاریخی با ذکر نام شــاهان و 
مدایح بسیاری در ستایش ضامن آهو را هم 
دید که شــمار همه این ها از حســاب خارج 

است.
گزارش پیش رو گذری اســت بــر تاریخ و 
مضمون کتیبه های حــرم مطهر رضوی از 

صفویه تا به امروز
یادگارهای سنگی عصر صفوی

در برخی متون تاریخی آمده که کاشیکاری 
و آذین حــرم مطهر رضوی بــه نقش ها و 
هنرمندان عصر  یــادگار  فعلــی،  نگارهای 
خوارزمشــاهی اســت؛ گویا در ایــن دوره 
ســلطان محمــد خوارزمشــاه، دو اســتاد 
کاشــی کار با نام »محمدبن ابی طاهر ابی 
الحسین کاشانی« و »ابوزید نقاش« را مأمور 
این مهم می کند و آنان هم دور تا دور حرم 
و محراب های روضه منوره را کاشی کرده و 
کتیبه هایی برای آن می سازند اما تاریخدانان 
تجلــی این هنر را به عصر صفوی نســبت 
می دهند و معتقدند کتیبه نویسی در حرم، در 
دوره زمامداری قاجارها به اوج شــکوه خود 
می رسد. البته برابر اسناد، کتیبه هایی هم در 
دوره زند و افشار وجود داشته اند که به علت 
گچی بودن جنسشــان، در گذر زمان از بین 
رفته اند. قدمت جدیدتریــن کتیبه ها نیز به 

روزگار پهلوی اول باز می گردد.
دسته بندی مضمونی کتیبه های حرم

کارشناسان همچنین محتوای کتیبه ها را به 

سه دسته کتیبه های قرآنی )آیات قرآن روی 
آن نقش خورده اســت(، کتیبه های حدیثیه 
)احادیث پیامبــر )ص( و ائمه معصوم )ع( بر 
آن حک شده اســت( و کتیبه های تاریخی 
که دارای اوامر و دســتور هســتند، تقسیم 
می کنند. در این میان، اما کتیبه های دیگری 
نیز وجود دارنــد که به لحاظ ظاهر و محتوا 
متفاوت انــد. متن این گونه کتیبه ها اشــعار 
فارسی در قالب قصیده یا غزل هستند که در 
مدح ائمه معصوم )ع( و بزرگان دین ســروده 
شده است و معمولا در پایان خود اطلاعاتی 
درباره تعمیر و ســاخت بنا یا بخشی از حرم 

را نشان می دهند.
135 کتیبه با مضامینی از احادیث اهل 

بیت )ع(
در حرم مطهر رضوی، 135 کتیبه با  احادیث 
مختلفی از امامان معصوم )ع( نقش خورده و 
مضمون اغلب شان ارشاد و نصیحت و پند و 
اندرز است. این احادیث از سقف تا طاقی ها 
را گرفتــه، برای همه کــس قابل قرائت و 
استفاده نیست و در حال حاضر جنبه تزئینی 

و تشریفاتی دارند.
کتیبه های قرآنی حرم 

آیه ها و سوره های مختلف قرآن و ادعیه ها 
از دیگر مضامین کتیبه های حرم هســتند 
که از این نمونه، می توان به حک »ســوره 
الواقعه« در روضه منوره اشــاره کرد. نقش 
هْرِ  آیه »هَلْ أتَیَٰ عَلیَ الِْنسَْانِ حِینٌ مِنَ الدَّ
لمَْ یَکُنْ شَــیْئًا مَذْکُــورًا« نیز یکی دیگر از 
کتیبه های قرآنی اســت که با خط ثلث و 
رنگ ســبز در میان رنگین کمان نقش ها و 
رنگ ها جلوه گری می کند. اما شاهکار این 
نوع کتیبه  را باید زیر سقف گنبد حرم بالای 
طاق در فاصله شــش متر و نیمی از کف، 
جســتجو کرد. متن این کتیبــه که یادگار 
علیرضا عباســی خوشنویس معروف عصر 
صفوی اســت، حک آیات سوره »جمعه« 
اســت و گویا در گذشــته میان دایره ای از 
یک گچبری زیبا قرار داشته است. عزیزالله 
درباره  خاطراتــش  در شــرح  عطــاردی 

این کتیبه می نویســد: »یکــی از معماران 
عالی رتبه آستان مقدسه رضوی معتقد است 
که گچبری این کتیبه نظیر آن چیزی است 
که در آرامگاه خواجه ربیع وجود دارد. وقتی 
می خواستند حرم را آینه کاری کنند، آینه ها 
را در راســتای خطــوط گچبری ها طوری 
بریدنــد و نصب کردند که به آن آســیبی 
نرســد و اگر روزی آینه ها برداشته شوند، 
آن هنر چشــم نواز از پــس حجاب بیرون 

می آید.«
چشم نوازی کتیبه های سنگی 

گویا در گذشــته همچنین، آیات مبارکه »إنِاَّ 
فَتَحْنَا لکََ فَتْحًا مُبیِنًا«، آیه 33 سوره احزاب، 
آیه تطهیر، قســمتی از آیات 35 و 3۶ سوره 
نور و آیاتی از ســوره کهف، انســان و آیت 
الکرســی روزگاری بر »ازاره« )سمت پایین 
دیوارهای حرم با پوششی از کاشی یا سنگ( 
حرم امــام رضا )ع( نصــب بوده اند. ناگفته 
نماند که، قسمتی از حدیث سلسلۀالذهب نیز 
بر روی سنگی با قلم سیاه خوشنویسی شده 
اســت. ســوای این ها، کتیبه ای با مضمون 
»دعای جوشــن کبیر« هم  بین دارالاسلام 
و گنبد حاتم خانی نصب بوده که گویا بر 1۴ 
قطعه ســنگ مرمر و به خــط ثلث حکاکی 

شده بوده است.
نقش بستن آیاتی که مفهوم دعا گونه 

دارند در زیر قبه منور
زیر طاق گنبد نیز ترنج هایی هشــت گوش 
قرار دارد کــه میانه آن آیاتی از قرآن مجید 
که مضمونی دعاگونه دارند، نوشــته شــده 
اســت. خطوط این ترنج ها برجسته و از برنز 
ســاخته شــده و روی آن ها را با یک لایه 
ضخیم از آب طلا پوشــانده  اند. در حاشــیه 
این ترنج ها نیز سوره مبارکه »یس« به خط 
کوفی ماندگار شــده است. آیات قرآنی تنها 
در قاب کتیبه هــای روضه منوره جلوه گری 
ندارند و شبیه شــان را می شود در محراب ها 
و دیوار صحن هــای مختلف حرم تماشــا 
کرد. بــرای مثال در محــراب دیوار جنوب 
شــرقی حرم به خط کوفی برجســته، آیه 

»إنِمََّا وَلیُِّکُمُ الَلهّ وَرَسُولهُُ وَالذَِّینَ آمَنُوا الذَِّینَ 
کَاۀَ وَهُمْ رَاکِعُونَ«  لَاۀَ وَیُؤْتُونَ الزَّ یُقِیمُونَ الصَّ
نوشــته شده اســت. همچنین چند نمونه از 
اسماءالحســنی و کتیبه هایی با این متون را 
می شود در گنبد، محراب ها و طاق ها دید که 
همگی با خط ثلث درباره آیات قرآن طواف 
بسته اند. البته در بین کتیبه های ادبی حرم، 
از اسماء الهی مانند »یا عالی« و »یا ستار«  
نیز اســتفاده شــده که می توان نشانشان را 
می شود در بین اشــعار دبیر الملک فراهانی  
که در دیوار پیرامون روضه منوره حک شده، 

به تماشا نشست.
کتیبه های ادبی حرم مطهر رضوی

تعداد کتیبه های ادبی حرم نیز کم نیستند اما 
بارزترین نمونه برجای مانده از این هنر  که 
متعلق به در دوره صفوی اســت را می توان 
بر دیواره های صحــن عتیق داخل محراب 
ایوان طلا جست وجو کرد؛ جایی که در آن 
قصیده ای در مــدح حضرت رضا )ع( با خط 

نستعلیق روی آن نقش خورده است:
حبذا زیــن منظر عالی که فردوس برین/ بر 
در صحنش چو زائر از صداقت جبهه ساست
آسمان زین آستان فیض سعادت می برد/ وز 

فضایش عالم انوار در کسب ضیاست
چشم انجم روشــن از گرد و غبار درگهش/ 

دیده سیاره را مانند ثابت توتیاست
ماه را از مهر می بخشد ضیا آیینه اش/ شکل 
خورشیدی عیان اینجا ز هر خشت طلاست

رسته از صحن جنان گلدســته زرین مهر/ 
آشیان مرغ آمین است یا دست دعاست

یا فروزان مشعل نوری است در دست زمین/ 
کز فروغ آن منور تا ابد صحن سماست...

خودنمایی کتیبه های ادبی در نخستین 
رواق حرم مطهر رضوی

اما »دارالحفاظ« به عنوان نخســتین رواق 
حرم )دوره تیموری( کانون دیگری است که 
می توان کتیبه های ادبی را در آن مشــاهده 
کرد. در اینجا علاوه بــر کتیبه های قرآنی، 
حدیثی و دعایی، ۴۲ بیت شعر در مدح امام 
رضا )ع( به خط نســتعلیق هست که شاعر 

در آن ها عطر حرم امام رضا )ع( را مشک و 
عنبری می داند که نشانه ای از بهشت دارد و 
امام را خورشیدی توصیف می کند که شرف 

آدمیان خاک نشین است:
ای روضه ای که دهر ز بویت معطر اســت/ 

آبت ز کوثر و گلت از مشک و عنبر است
در طینت تو چشــمه خورشید مضمر است/ 

بوی تو، چون نسیم جنان روح پرور است
خاکی و نه فلک به وجودت منور است/ تا در 

تو نور دیده زهرا و حیدر است
خورشید کو یگانه رو هفت کشور است/ بهر 

شرف ز خاک نشینان این در است...
شاخص ترین کتیبه های ادبی حرم نیز متعلق 
به دوره قاجــار یعنی قصیده ای اســت که 
»حکیم قاآنی شــیرازی« شاعر آن است. او 
که مدتی در مشــهد مقدس اقامت داشته، 
قصیده ای طولانی در مدح و منقبت امام رضا 
)ع( در قافیه »ق« ســروده که بسیار جذاب 

و بدیع است:
زهی به منزلت از عرش برده فرش تو رونق/ 

زمین ز یمن تو محسود هفت کاخ مطبق
تویی که خاک تو با آب رحمت است مخمر/ 

تویی که فیض تو با فر سرمد است ملفق
چو دین احمد مرســل مبانی تو مشید/ چو 

شرع حیدر صفدر قواعد تو موثق
ز هر چه عقل تصور کند فضای تو اوسع/ ز 

هر چه وهم تخیل کند بنای تو اوثق
ز آســتان تو حصنی است نه سپهر معظم/ ز 

خاکروب تو گردی است هفت کاخ مروق
کدام مظهر بی چون بود به خاک تو مدفون/ 

که از زمین تو خیزد همی خروش اناالحق
حصانت تــو بر از صد هزار حصن مشــید/ 

رزانت تو بر از صد هزار کوه محلق
ز بــس رفیعــی و محکم ز بــس منیعی و 
معظم/ به راستی که خموشی است در ثنای 

تو اوفق...
قصیده طولانی دیگری نیز از قاآنی بر بالای 
ازاره رواق »دارالشــکر« روی سنگ با خط 
نســتعلیق »آقا میرزا زنجانی« خوش نویس 
معروف دوره قاجار نوشته و نصب شده است.
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متقاضیان مسکن نگران تامین زمین نباشند
مدیر کل راه و شهرسازی خراسان رضوی گفت: 
از سمت این اداره کل هیچ بهانه ای برای نساختن 
مســکن و تامین زمین وجود ندارد؛ لذا متقاضیان 

نهضت ملی مسکن نگران تامین زمین نباشند.
عبدالمجید نژادصفوی در حاشیه سفرش به خواف 
در گفت وگو با ایســنا اظهار کرد: بر اساس آمارها 
30 درصد سبد خانوار هر خانواده به مسکن تعلق 
می گرفت اما هم اینک سهم مسکن در سبد خانوار 

از 53 درصد هم گذشــته است.وی اضافه کرد: سهم مســکن در نهضت ملی مسکن خراسان 
رضوی ۹3 هزار واحد مســکونی بود که آن را به 100 هزار واحد رســاندیم. همچنین مقرر شد 
طی ۲ ســال حدود ۲00 هزار واحد مسکونی بسازیم.وی افزود: برای این کار ابتدا از زمین هایی 
کــه در اختیار داریم، اســتفاده خواهیم کرد و اگر این اراضی کفاف نکــرد، از زمین هایی که در 
تصرف دولت اســت و قابلیت تغییر کاربری دارد، بهره برداری خواهیم کرد و یا الحاق زمین به 
محدوده ها می کنیم. راه دیگر نیز توافق با مالکان بخش خصوصی است. در نهایت اگر در جایی 
زمین نداشــتیم، مکلفیم زمین مورد نیاز را بخریم و به واجدان شــرایط واگذار کنیم. نژادصفوی 
گفت: در نشستی که اخیرا با استاندار داشتیم، بر اساس تکلیف ساخت ۲00 هزار واحد مسکونی، 
85 درصد زمین مورد نیاز این واحدها تامین شــده و علاوه بر آن قســمتی از این واحدها توسط 
بخش خصوصی ساخته خواهد شد. وی تصریح کرد: 3۶ هزار واحد از این منازل باید در روستاها 
ساخته شود چون نگاه دولت ایجاد مهاجرت معکوس به روستاهاست. روستائیان در بخش های 
کشاورزی و دامداری مولد هستند. مدیر کل راه و شهرسازی خراسان رضوی اظهار کرد: ثبت نام 
متقاضیان نهضت ملی مسکن تا صبح پنج شب هفت بهمن ماه جاری حدود ۲05 هزار نفر بود 
و در ضمن سامانه برای ثبت نام مجردها همچنان تا ۲0 بهمن ماه امسال فعال بوده و واگذاری 
واحد مسکونی به مجردها مشــروط به ازدواج مجرد تا زمان واگذاری مسکن که حدود ۲ سال 
پیش بینی شده، است.نژادصفوی اضافه کرد: پس از پایش های انجام شده از ۲05 هزار ثبت نام 
بیش از 100 هزار متقاضی تا امروز واجد شرایط تشخیص داده شدند که باید این ها هم بر اساس 

مدارکی که در سامانه بارگذاری کرده اند، صحت سنجی شوند.

  کاهش لوایح شهرداری نسبت به
 دوره گذشته

عضو هیات رئیســه شورای اسلامی شهر مشهد 
گفت: در ۶ ماه اخیر 51 لایحه از سوی شهرداری 
به شورای شهر ارائه شده، در حالی که این عدد در 
دوره پنجم 83 لایحه بوده است که در خصوص 

علت این موضوع باید تاملی صورت گیرد.
فاطمه سلیمی روز گذشته، در بیست وچهارمین جلسه 
علنی ششمین دوره شورای اسلامی شهر مشهد که 
در تالار شهر برگزار شد، اظهار کرد: براساس قانون 

اعضای شــورای شهر حق ورود و مداخله در عزل و نصب کارکنان شهرداری، شرکت ها، موسسات 
و ســازمان های وابسته به آن را ندارند؛ بنابراین شورای ششــم به این اصل قانونی همچون دیگر 
قوانین صحه می گذارد و قانون را محترم می شــمارد.وی با اشــاره به انتصابات اخیر در شــهرداری 
مشهد افزود: امیدواریم که نتایج این انتصاب ها را در مجموعه شهرداری به شکل مثبت در عملکرد 
ببینیم و ســرمایه های ارزشــمندی که در اجرا از دست می دهیم، به درستی و خوبی با افراد شایسته 
دیگر جایگزین شــوند. سلیمی گفت: از ابتدای فعالیت شورای ششم تاکنون 55 طرح تهیه و تدوین 
شده که این عدد در بازه زمانی مشابه در دوره شورای پنجم ۲0 طرح بوده است؛ بی شک این تفاوت 
چشــمگیر نشان از تلاش همکاران در شورای شهر و نگاه تخصصی آن ها نسبت به مسائل شهری 
اســت.عضو هیات رئیسه شورای اسلامی شهر مشهد تصریح کرد: از شهردار و همکاران شهرداری 
تقاضا داریم که با نگاه تحلیلی به جز لوایح جاری که باید به شورای شهر ارائه شود، لوایحی برای حل 
و فصل مشکلات مردم و بهبود عملکرد شهرداری و ارتقای رضایتمندی شهروندان تهیه کرده و به 
شورا ارائه دهند.در این جلسه لایحه نامگذاری معابر فرعی به نام شهدا نیز تصویب شد که براساس 
آن در منطقه ســه معبر فرعی طلوع 10 واقع در طبرسی ۶5 با حفظ شماره به نام شهید محمدرضا 
قدرتی، در منطقه چهار معبر فرعی شــهید بابانظر 1۴ واقع در بزرگراه شــهید بابانظر با حفظ شماره 
به نام شهید حسین علی محصل کیخا، در منطقه ۹ معبر فرعی نیاوران 1۶ واقع در سرافرازان ۲5 با 
حفظ شماره به نام شهید حنیفه احمدزاده رواسبحانی و در منطقه 11 معبر فرعی جلال آل احمد ۴3  
با حفظ شماره به نام شهید رضا سیفی نامگذاری شود.همچنین لایحه تعیین تکلیف مطالبات بانک 
شــهر از شهرداری مشهد تصویب شد. براســاس آن به شهرداری مشهد اجازه داده می شود با توجه 
به مطالبات بانک شهر در خصوص تسهیلات سررسید شده نسبت به اجرای تفاهم نامه اقدام کند.

غلامحسین صاحبی عضو کمیسیون خدمات  شهری و محیط  زیست شورای اسلامی شهر مشهد هم 
در خصوص این لایحه بیان کرد: شهرداری به بانک شهر بدهی دارد؛ بنابراین چه ضرورتی به افزایش 
سرمایه است؟ بهتر نبود به جای افزایش سرمایه بدهی ها را تسویه می کردیم؟وی به عنوان مخالف 
دو فوریتی این طرح افزود: بانک شهر بازوی توانمند شهرداری دانسته می شود؛ در حالی که این بانک 
حساب های شهرداری را بسته و تسهیلات نمی دهد. این چه بازوی توانمندی است؟ شهرداری ها به 
عنوان سهام دار اصلی بانک شهر موظف به افزایش سرمایه بانک هستند. سهم شهرداری مشهد در 
بانک شهر یک میلیارد و 300 میلیون سهم بوده که با نوسانات ارز تغییر می کند. بنابراین بهتر است 
از افزایش سرمایه بانک شهر منصرف شویم.همچنین تصویب صدور مجوز استفاده یا محدود نمودن 
موقت پیاده روها و ســایر معابر و فضاهای عمومی از دیگر لوایحی بود که به تصویب اعضای شورا 
قرار گرفت.براساس این لایحه شهرداری مشهد مکلف است از ابتدای سال 1۴01 مستند به مبحث 
دوازدهم مقررات ملی ساختمان به منظور اجرای عملیات ساختمانی اعم از احداث، تجدید و توسعه بنا، 
تخریب یا تعمیرات ساختمان، مجوز استفاده یا محدود نمودن موقت پیاده روها، سایر معابر و فضاهای 
عمومی را با ذکر تعداد روز و نوع اســتفاده، برابر مبحث یاد شــده جهت تخلیه و انبار کردن موقت 
مصالح، اجرای دیوار ایمنی )حائل( یا استقرار وسایل و تجهیزات ایمنی و حفاظتی از قبیل داربست ، 
نردبان، سکو، کانکس و...، پس از محاسبه و دریافت عوارض به شرح فایل پیوست از مالک سازنده 
بنا، صادر نماید.لایحه اصلاح و بازنگری دریافت عوارض از بناهای ابقاء شده در کمیسیون های ماده 
100 قانون شهرداری نیز شورای شهر مشهد تصویب شد. براساس این لایحه شهرداری موظف است 
از بناهای ابقا شده در کمیسیون های ماده 100 قانون شهرداری علاوه بر جرایم کمیسیون ماده 100 

عوارض بر ابقای بنای احداثی را نیز دریافت کند.

 هنرمندان مشهدی به مشهد بازگردند
نایب رئیس شــورای اســلامی شهر مشهد 
با اشــاره به اینکه مشهد خاستگاه هنرمندان 
در حوزه های مختلف هنری بوده اســت و بنا 
به شــرایط و اقتضائات زمانی از شــهر خود 
مهاجرت کرده اند، گفت: شورای شهر مشهد 
از تمامی این هنرمنــدان دعوت می کند که 
به شــهر و زادگاه خود بازگردند و هنر خود را 
در قالــب قاب های هنرمندانه که معطوف به 
هویت شهر مشهد اســت، بگنجانند.مهدی 

ناصحی در بیست وچهارمین جلسه علنی ششمین دوره شورای اسلامی شهر مشهد که یکشنبه، 
10 بهمن ماه، در تالار شهر برگزار شد، اظهار کرد: شهرداری مشهد در ایام دهه فجر با توجه به 
شرایط کرونا باید اقدامات جدی تری در دست داشته باشد. در ایام دهه فاطمیه شاهد تجربه بسیار 
خوبی از مشــارکت هیات های مذهبی و به کارگیری ظرفیت آن ها بودیم. به همین منظور بهتر 
است در این ایام پیش رو نیز از ظرفیت و فرصت های مردمی بهره  ببریم تا ظاهر شهر را متفاوت 
از سال های دیگر رقم بزنیم.وی با اشاره به برگزاری جشنواره فیلم فجر در مشهد، تصریح کرد: 
مشهد خاستگاه هنرمندان در حوزه های مختلف هنری بوده که بنا به شرایط و اقتضائات زمانی 
از شهر خود مهاجرت کرده اند. شورای شهر مشهد از تمامی این هنرمندان دعوت می کند که به 
شهر و زادگاه خود بازگردند و هنر خود را در قالب قاب های هنرمندانه که معطوف به هویت شهر 
مشــهد است، بگنجانند.نایب رئیس شورای اسلامی شهر مشهد بر لزوم همکاری شهرداری در 

برگزاری جشنواره فیلم فجر به  عنوان رویداد مهم فرهنگی تاکید کرد.
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پدیده کارچاق کنی معضلی ریشه دار در نبود قوانین  بازدارنده
اگرچـه مقابلـه با پدیـده ناپسـند »کارچاق کنی« بـه عنوان 
یکـی از مصادیـق فسـاد اداری همـواره مـورد تاکیـد قـرار 
داشـته اسـت، اما فعالیت سـودجویانه برخی افـراد با عنوان 
کارچاق کـن، بـا ادعـای آشـنایی بـه چـم و خـم قوانیـن و 
تسـهیل امور اربـاب رجـوع، در برخی دسـتگاههای دولتی 

همچنان ادامـه دارد.
بـه گزارش ایرنا، انتشـار برخی اخبار در خصوص بازداشـت 
و دسـتگیری افـراد معـروف بـه کارچاق کـن و دلال در 
دسـتگاههای اجرایـی، نشـانگر عـزم دولت بـرای برخورد 
قاطـع بـا این پدیده مفسـده انگیز و متخلفان آن اسـت ولی 
آنچـه گاهی در برخی دسـتگاههای اداری و اجرایی جریان 
دارد همچنـان بیـن ایده آلهـا و وضـع مطلـوب فاصلـه می 

اندازد. 
کارچاق کـن در فرهنـگ لغـت فارسـی به معنـای »دلال، 
واسـطه و کسـی اسـت که با گرفتن رشـوه، کار مردم را راه 
می انـدازد«. چنیـن افرادی بـا میانبرهای بعضـا قانونی و یا 
سوءاسـتفاده از خـلاء در قانـون و نفـوذ خامـوش در یک یا 
چند نهاد نقش واسـطه را برای پاسـخگویی سـریع و مورد 

نظـر به درخواسـت اربـاب رجوع بـازی می کنند. 
کارچاقکنی در حوزه کار و کارگر 

»شـکایتهای مرتبـط بـا قراردادهـای کار و کارگری« یکی 
از عمده تریـن و شـناخته  شـده ترین حوزه هـای جـولان 
دلالان کارچاقکن ها اسـت که مسـوولان اداره کل تعاون، 
کار و رفـاه اجتماعـی خراسـان رضوی با تاییـد وجود آن در 
تشـکیلات تحت مدیریت خود، اقدامـات گوناگونی را برای 
مقابلـه و مهـار آن انجـام داده انـد. کارشناسـان ایـن حوزه 
معتقدنـد اصـلاح » قانـون کار« بـا بازنگـری مـاده ۲۲ آن 
تاثیر بسـزایی در پیشـگیری از فعالیت کارچاق کن ها دارد.

طبـق ایـن ماده قانونی، هـر یک از طرفین دعـوا می توانند 
بـرای خـود یـک نماینـده تام الاختیـار انتخـاب و معرفـی 
نماینـد. واسـطه گران عمدتا بر اسـاس همین مـاده قانونی 
بـه عنـوان نماینـده در مراجـع حـل اختـلاف حضـور می 

یابند. 
مقاصد سودجویانه 

بررسـی های خبرنـگار ایرنـا نشـان می دهـد نمونه هایـی 
از مداخـلات کارچاق کنـان در شـکایات کارگـر و کارفرمـا 
در اداره کل تعـاون، کار و امـور اجتماعـی خراسـان رضوی 
بـا هویت مشـخص وجـود دارد کـه در آن فردی شـناخته 
شـده ادعـا دارد قـادر اسـت رای لازم و مطلـوب را در ایـن 
پرونده هـا بـه ازای دریافـت 300 تـا ۴00 میلیـون ریـال 

نماید. کسـب 
یکـی از کارگـران مشـهدی که بـه تازگی پرونده شـکایت 
خـود از کارفرمـا را در اداره کار این شـهر به جریان انداخته، 
بـه خبرنـگار ایرنـا گفت: بـه علـت ناآگاهـی از قوانین کار 
مجبـور بـه ارتبـاط با فـردی شـدم که در همیـن خصوص 

دارد. تبلیغات 
وی کـه خواسـت نامـش ذکـر نشـود افـزود: ایـن فـرد 
تضمیـن داده حاضـر اسـت بـه عنـوان نماینـده کارگـر در 
مرجـع قانونـی حضور یافتـه و رای را به نفع مـن برگرداند. 
ایـن کارگر ادامـه داد: کارچاق کن مورد اشـاره در ازای این 
اقـدام خود درخواسـت عقد قراردادی دوجانبه را داشـت که 

در ازای آن 30 میلیـون تومـان وجه نقد می گرفت. 
۲۰ هزار فقره دادخواست کار 

مدیـر روابـط کار اداره کل تعـاون، کار و رفـاه اجتماعـی 
خراسـان رضـوی نیـز بـه خبرنـگار ایرنـا گفـت: مشـهد و 
خراسـان رضـوی همچـون اسـتانهای تهـران، خوزسـتان 
و اصفهـان بیشـترین پرونده هـای دادخواسـت اداره کار و 

شـکایات مرتبـط بـا حـوزه کارگـر و کارفرمـا را دارد. 
عطـا متین فـر افزود: طبـق اطلاعات سـامانه جامـع روابط 
کار سـالانه 15 تـا ۲0 هـزار فقـره دادخواسـت در هیاتهای 
تشـخیص و هیاتهـای حـل اختـلاف اداره کل تعـاون، کار 
و رفـاه اجتماعـی خراسـان رضـوی مـورد رسـیدگی قـرار 

می گیـرد. 
وی ادامـه داد: حتـی در دوران اوج شـیوع ویـروس کرونـا 
شـمار  مشـاغل،  از  توجهـی  قابـل  بخـش  تعطیلـی  و 
دادخواسـتهای مطرح در هیاتهای تشخیص و حل اختلاف 

بیشـتر از اینهـا نیـز بود. 
ایـن مدیـر در اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی خراسـان 
رضـوی گفـت: فعالیـت گروهـی بـا عنـوان کارچـاق کن 
بیشـتر در پرونده های شـکایت مربوط به کارگـر و کارفرما 
مشـاهده می شـود کـه افـرادی بـه ازای دریافـت مبلغـی 
مشـخص در پـی اعمـال نفـوذ بـرای صـدور رای بـه نفع 

یکـی از طرفیـن دعـوی برمـی آیند. 
وی افـزود: دلال کارچـاق کـن بـه هیچوجـه بـه دنبـال 
احقـاق حـق نیسـت زیـرا بـه نفـع طرفـی کارچـاق کنـی 

می کنـد کـه پـول بیشـتری بدهـد. 
متین فـر در ادامـه گفتگـو بـا خبرنـگار ایرنـا »سـازش بین 

طرفیـن« را بزرگتریـن مانـع تحقق اهـداف افـراد کارچاق 
کـن ذکـر و بیان کرد: وجـود و فعالیت چنین افـرادی بطور 
عملـی هیچگونـه نقش و تاثیری در رای مراجع تشـخیص 

و رسـیدگی بـه دعاوی کارگـر و کارفرمـا ندارد. 
وی ادامـه داد: بـر اسـاس مـاده ۲۲ قانـون کار، هریـک از 
طرفیـن پرونـده می توانـد نماینـده ای بـرای خـود معرفـی 
کنـد، لـذا دلال یـا کارچـاق کـن بـا سوءاسـتفاده از همین 
مـاده قانونـی، به عنـوان نماینـده، قادر بـه ورود در مسـیر 

سـیر پرونـده مفتـوح در مرجـع حـل اختلاف اسـت. 
مدیـر روابـط کار اداره کل تعـاون، کار و رفـاه اجتماعـی 
بزرگتریـن  بـر همیـن اسـاس  خراسـان رضـوی گفـت: 
مشـکل ایـن نهـاد در حـوزه فعالیـت هیاتهای تشـخیص 
و حـل اختـلاف اقدامـات واسـطه گرانه و دلالـی در خلال 

پرونده هـای کار و کارگـری اسـت.
وی بـر ایـن بـاور اسـت کـه اصـل »غیرتشـریفاتی بودن 
آییـن دادرسـی کار« رواج دهنـده پدیـده  کارچـاق کنـی و 

مـوارد مشـابه آن اسـت.
متین فـر افـزود: مطابـق ایـن اصـل تشـریفات و شـرایط 
بـرای  دادگسـتری  قضایـی  پرونده هـای  مشـابه  خـاص 
پرونده هـای کار و کارگـری پیش بینـی و تعییـن نشـده 

. ست ا
وی ادامـه داد: کارگـر و یا کارفرما با اسـتناد به مواد قانونی 
و رویـه دادرسـی جـاری می تواننـد هـر فردی را بـه عنوان 

نماینـده خود انتخـاب و معرفی نمایند. 
ایـن مسـوول در اداره کل تعـاون، کار و رفـاه اجتماعـی 
خراسـان رضـوی گفـت: طرفیـن دعـوی در چهارچـوب 
پرونده هـای دادگسـتری، ملزم هسـتند وکیـل صلاحیتدار 
بـرای خـود اختیار کننـد و ایـن همان موضوعی اسـت که 
قوانین دادرسـی کار نسـبت بـه آن خاموش بوده و شـرایط 

لازم را بـرای آن پیش بینـی نکـرده انـد.
وی افـزود: علـت چنیـن وضعیتـی لحـاظ ایـن باور اسـت 
کـه کارگـر بـه خاطـر سـطح درآمـد پاییـن خـود، توانایی 
اسـتخدام وکیـل و هزینـه عقـد قـرارداد وکالت رسـمی را 

ندارد.
متین فـر ادامـه داد: چنیـن وضعیتـی موجـب پیـدا شـدن 
سـر و کلـه کارچـاق کـن هایی شـده کـه حتـی کارمندان 
بازنشسـته اداره  کل تعـاون، کار و رفـاه اجتماعی خراسـان 

رضـوی نیـز در بیـن آنهـا دیده می شـوند.
وی گفـت: ایـن افـراد از طریـق اطلاعاتـی کـه دریافـت 
امـور شـکایات روابـط کار  کرده انـد مدعـی تسـهیل در 

هسـتند و بدیـن طریـق مشـتری جلـب می کننـد. 
مدیـر روابـط کار اداره  کل تعـاون، کار و رفـاه اجتماعـی 
خراسـان رضـوی افزود: واسـطه گران کارچاق کـن حتی از 
طریـق فضـای مجازی نیز بـرای خود تبلیغـات راه انداخته 
و بـه طرفیـن دعـاوی چنیـن وعـده می دهنـد که قـادر به 

احقـاق همـه حـق و حقوق آنها هسـتند. 
وی در ادامـه گفـت و گـو بـا خبرنـگار ایرنـا بـه اقدامـات 
صـورت گرفتـه بـرای مقابله بـا کارچاق کنی اشـاره و بیان 
کـرد: نصـب تابلـو و بنـر بـرای آگاهی بخشـی مراجعـان 
اداره کل تعـاون، کار و رفـاه اجتماعـی خراسـان رضـوی و 
هشـدار به کارگـران و کارفرمایـان در خصـوص افتادن به 
دام دلالان و تاکیـد بـر اینکـه نیـازی به اسـتخدام وکیل و 
نماینـده ندارنـد، از جمله اقدامات صـورت گرفته برای مهار 

و حـذف پدیـده کارچـاق کنی بوده اسـت. 
تشـکل های  طریـق  از  کارفرمایـان  »آمـوزش  متین فـر 
کارفرمایـان  و  کارگـران  نماینـدگان  آمـوزش  مربوطـه، 
در مراجـع حـل اختـلاف و ممانعـت مسـتقیم از فعالیـت 
دلالان« را دیگـر اقدامـات صـورت گرفتـه بـرای مقابله با 

کارچـاق کـن هـا برشـمرد. 
وی ادامـه داد: مهمتریـن راهـکار مقابلـه بـا کارچـاق کنی 
»اصـلاح قوانیـن کار و بازنگری در ماده ۲۲ آیین دادرسـی 

است. آن« 
مدیـر روابـط کار اداره کل تعـاون، کار و رفـاه اجتماعـی 
خراسـان رضـوی گفت: تداوم اجرای »اصل غیرتشـریقاتی 
قانـون کار« مانـع جـدی برخـورد با پدیـده کارچـاق کنی 
اسـت زیـرا طبـق آن کارگـر و یـا کارفرمـا می تواننـد هـر 
شـخصی را بـدون شـرایط و ضوابـط خـاص بـه عنـوان 

نماینـده خـود راهـی مراجـع حـل اختـلاف کنند. 
بازنگری در قانون 

رییـس حراسـت اداره کل تعـاون، کار و رفـاه اجتماعـی 
خراسـان رضـوی نیـز بـه خبرنـگار ایرنـا گفـت: بازنگری 
در مـاده ۲۲ قانـون کار یکـی از راهکارهـای مهـم مقابلـه 
بـا پدیده هایـی ماننـد کارچـاق کنـی در اداره تعـاون، کار و 
رفـاه اجتماعـی بـه شـمار مـی رود، چراکـه بر اسـاس این 
مـاده، کارگـر یا کارفرمـا می تواند بـرای خود یـک نماینده 

تام الاختیـار انتخـاب و معرفـی کنـد.
محمـد عجمـی افـزود: کارچـاق کنـان، طبـق ایـن مـاده 

قانونـی بـه عنـوان نماینـده کارگـر و یـا کارفرما از سـوی 
طرفیـن دعـوا معرفـی شـده و از ایـن طریـق می توانند در 
مراجـع حـل اختلاف حضـور یافته و بـه فعالیـت بپردازند، 
چراکـه در آییـن دادرسـی کار بـه دلیـل توجـه بـه سـطح 
درآمـد کارگـر، ماننـد تشـریفات مراجـع قضایـی، گرفتـن 

وکیـل پیش بینـی نشـده اسـت.
وی بیـان کـرد:  فعالیـت دلالان معـروف بـه کارچاق کن 
در برخـی از دسـتگاههای اجرایـی ماننـد تامیـن اجتماعی، 
شـرکتهای بیمه، شـهرداری هـا، ادارات مالیـات و اداره کار 
بـه دلیـل شـرایط کاری آنها امـری غیرقابل کتمان اسـت 
و ایـن افـراد از طریق رفع مشـکلات فرآیندهـای مرتبط با 

اربـاب رجـوع، سـودجویی خـود را انجـام می دهند.
عجمـی افـزود: دلالان در اداره کار بـا دانسـتن قوانیـن 
مرتبـط بـا کار و کارگـری و برخـی از آنها حتی با تاسـیس 
شـرکت و دفتـر تبلیغاتـی، مشـتریان خـود را جـذب کرده 
و بـه آنهـا  وعـده و وعیـد می دهنـد کـه رای مراجـع حل 
اختـلاف را بـه نفعشـان تغییـر مـی دهنـد و اگر ایـن ماده 
قانونـی اصـلاح شـود، می تـوان بـه طـور قاطـع بـا ایـن 

سـودجویان برخـورد کرد.
رییـس اداره حراسـت اداره کل تعـاون، کار و امور اجتماعی 
خراسـان رضـوی بـا اشـاره بـه اقداماتـی کـه در راسـتای 
مقابلـه بـا کارچـاق کـن در اداره متبـوع وی بـا همـکاری 
سرپرسـتی دادگسـتری ناحیـه ۷ و کلانتـری انجام شـده، 
گفـت: تاکنـون کمتـر از 10 کارچـاق کـن در اداره کل کار 
شناسـایی شـده اند و تعداد بیشـتری نیز بوده انـد که با آنها 
برخـورد و فعالیـت آنهـا محـدود شـده اسـت، البتـه ناگفته 
نمانـد کـه برخی از افـراد هم بـا گرفتن مبالغ انـدک مانند 
100 تـا ۲00 هـزار تومـان بـه طرفین مشـاوره های خوبی 
می دهنـد کـه ایـن عـده در زمـره دلالان قـرار نمی گیرند.
عجمـی بیـان کـرد: با توجـه به وجود مـاده ۲۲ کـه کارگر 
یـا کارفرمـا می توانـد در مراجـع حـل اختـلاف نماینـده 
معرفـی کنـد، نمی تـوان بـه طـور قاطـع بـا آنـان برخـورد 
قانونـی صـورت داد، چـون ایـن افـراد بـا تاسـیس دفتـر و 
یـا شـرکت افـراد دیگـری را بـه کار گرفتـه و به جلسـات 
می فرسـتند، کـه تاکنـون مـواردی از پلمـب دفاتـر غیـر 

قانونـی ایـن افـراد در مشـهد داشـته ایم.
وی گفـت: کارگـر و کارفرمـا باید بدانند کـه بهترین فردی 
کـه می توانـد از آنهـا دفـاع کنـد خودشـان و یـا اقـوام و 
بسـتگان درجـه یـک آنها هسـتند و از سـویی در جلسـات 
هیـات تشـخیص، نماینـده وزارت کار و نماینـده کارگـر و 
نماینـده کارفرمـا حضور دارد و اگر کارگر یـا کارفرما از رای 
صـادره رضایت نداشـت، می توانـد به مراجع حـل اختلاف 

شـکایت کند.
رییـس حراسـت اداره کل تعـاون، کار و رفـاه اجتماعـی، 
سیسـتمی بـودن دادخواسـت های کاری، برگـزاری آزمون 
بـرای افـرادی کـه مشـاوره های کاری می دهنـد و از همه 
مهمتـر اصلاح مـاده ۲۲ قانـون کار را از راهکارهای مقابله 

بـا دلالان و کارچـاق کـن ها برشـمرد.
دلایل وجود پدیده کارچاق کنی 

مدیرکل بازرسـی و رسیدگی به شـکایات شهرداری مشهد 
گفـت: پدیـده ای به نـام »کارچاق کنی« در دسـتگاه های 
مختلـف از جملـه شـهرداری واقعیـت دارد کـه مـی تـوان 

دلایـل مختلفـی را برای شـکل گیـری آن اقامه کرد.
محمدیوسـف پیـروی افـزود: طبـق قانـون هـر فـرد برای 
انجـام امـور خـود در نهـادی ماننـد شـهرداری، مـی تواند 
وکالـت کاری و قانونـی بـه فرد دیگری بدهد کـه برخی از 
افراد باسـابقه و یا بازنشسـته از این شـرایط اسـتفاده کرده 
و بـا عناوینـی ماننـد مشـاور و وکیـل وارد ارتبـاط گیری با 
مجموعـه می شـوند و پدیـده هایی مثـل کارچاق کنی نیز 
از همیـن محـل شـکل گرفتـه و منجـر بـه تخلفاتـی می 

شود.
وی بیـان کـرد: ایـن در حالی اسـت کـه برخـی از فعالیت 
هـای این چنینـی صرفـا بـا هـدف دادن مشـاوره، آشـنایی 
و آگاه سـازی مراجعـان و بـا دریافـت دسـتمزدی انـدک، 
صـورت مـی گیـرد، چراکـه برخـی بـه قوانین شهرسـازی 
آشـنایی ندارنـد و اینگونه مشـاوره ها برای آنـان در دفاع از 

حقـوق خـود و آشـنایی با قوانین راهگشـا اسـت.
وی ادامـه داد: طبـق قانـون، پاسـخگویی بـه کسـی کـه 
وکالـت قانونـی و کاری دارد، از سـوی کارکنـان الزامـی 
اسـت، لـذا نمـی تـوان از ورود ایـن افـراد بـه مجموعه ها 

کرد. جلوگیـری 
بازرسـی و رسـیدگی بـه شـکایات شـهرداری  مدیـرکل 
مشـهد، تنهـا راه مقابلـه بـا پدیـده هایـی ماننـد کارچـاق 
کنـی را شـفافیت در حـوزه کاری، رفـع ابهامـات قانونـی 
و الکترونیکـی کـردن فرآیندهـا دانسـت و گفـت: وقتـی 
قوانیـن شـفاف و در قالـب کتابخانه در دسـترس همه قرار 
داشـته باشـد و ورودی و خروجی فرآیندهـا در اموری مانند 

طرحهـای تفصیلـی و کمیتـه هـای فنی و شهرسـازی، به 
صـورت سیسـتمی و قانونمنـد باشـد، شـبکه ای بـا عنوان 
دلالـی و کارچـاق کنـی نیـز اصولا شـکل نگرفتـه و یا راه 

بـه جایـی نخواهـد برد.
پیـروی افـزود: در ایـن راسـتا طرحهـای تفصیلـی مناطق 
و  اسـت  شـده  بارگـذاری  سیسـتم  در  مشـهد  مختلـف 
فرآیندهـا بـه سـمت الکترونیکی شـدن پیش مـی رود که 
بـا اقدامـات انجام شـده در راسـتای حذف سیسـتم دلالی، 
کارچـاق کنـی و امضاهای طلایی گام برداشـته می شـود.

سامانه ساجام
مشـاور رییـس سـازمان نظـام مهندسـی خراسـان رضوی 
گفت: راه اندازی سـامانه هوشـمندی به نام »سـاجام« از ۲ 
سـال پیش نقش مهمـی در مقابله با دلالی، واسـطه گری 
و پدیـده هـای معروف بـه »کارچاق کنی« در حـوزه نظام 

مهندسـی خراسـان رضوی داشته است.
فرامـرز ذوقـی افـزود: در قالب سـامانه جامع سـازمان نظام 
مهندسـی تمـام امـور از زمان دریافـت پروانه تـا پایان کار، 
فرآیندهـا بـه صـورت سیسـتمیک و الکترونیکـی انجام و 
از حالـت دسـتی خـارج شـده و بدیـن طریـق از دخالـت 
افـراد فاقـد صلاحیـت در مقررات ملی سـاختمان، سـاخت 
و سـازها و قوانین نظام مهندسـی پیشـگیری شـده اسـت.
بـه  کـه  مالکـی  چهارچـوب،  ایـن  در  کـرد:  بیـان  وی 
شـهرداری مراجعـه کـرده و تقاضـای پیـش نویـس پروانه 
سـاختمان را دارد، بایـد از همـان ابتـدا تمـام فرآیندها را در 
سـامانه سـاجام ثبـت کند کـه ثبت در این سـامانه توسـط 
دفاتـر ارائـه خدمـات الکترونیک با مجوز نظام مهندسـی و 
یا مهندسـان دارای پروانه اشـتغال و عضو نظام مهندسـی 

صـورت مـی گیرد.
وی خاطرنشـان کـرد: هـم اکنـون حـدود 80 دفتـر ارائـه 
خدمـات الکترونیـک بـا مجـوز نظام مهندسـی در اسـتان 
خراسـان رضـوی فعالیـت دارند کـه بدین طریق شـخص 
نیـاز بـه مراجعـه حضـوری بـه نظـام مهندسـی نداشـته و 
فرآیندهـا بـه صورت اتوماسـیون انجام می شـود و دسـت 
واسـطه گـران و دلالان در ایـن زمینـه کوتاه شـده اسـت.
ذوقـی افـزود: در قالـب سـامانه سـاجام در فراینـد خدمات 
مهندسـی و صـدور مجوزهـا، انتخـاب طـراح و مجـری 
ذیصـلاح و همچنیـن انتخـاب آزمایشـگاه خـاک، بتـن و 
جـوش در اختیار مالک اسـت اما در انتخـاب مهندس ناظر 
سـاختمان کـه از اهمیت بسـزایی برخـوردار اسـت، مالک 
نقشـی نداشـته و هیچ چانه زنـی در این زمینـه وجود ندارد 

و از سـوی نظـام مهندسـی معرفـی خواهد شـد.
مشـاور رییـس سـازمان نظـام مهندسـی خراسـان رضوی 
گفـت: مشـکل اساسـی در حـوزه عملیات اجرا اسـت که با 
کمال تاسـف کارگـر سـاختمانی دارای گواهینامـه مهارت 
فنـی، اسـتادکار و همچنیـن جوشـکار دارای گواهینامه کم 
داریـم کـه این موضـوع چالش های مختلفی را در سـاخت 
و سـازها  ایجاد کرده اسـت و نیازمند چاره اندیشـی اسـت.
ضرورت شناسایی گلوگاههای فساد برای مقابله با 

کارچاق کنی
مدیرکل حراسـت اسـتانداری خراسـان رضوی نیـز در این 
خصـوص گفـت: پدیـده کار چـاق کنـی بـه عنـوان یـک 
فسـاد اداری بـا کمـال تاسـف در برخـی از دسـتگاههای 
اجرایـی وجـود دارد امـا باید دلایل و علل بروز آن را ریشـه 

یابـی کرد.
مرتضـی رحمانیان افـزود: بروکراسـی اداری و پیچیدگی و 
مغایـرت برخـی از قوانیـن در امـور اداری،  باعث می شـود 
کـه عده ای از این شـرایط سـوء اسـتفاده کـرده و به بهانه 
تسـریع کار مـردم با گرفتـن پول از مراجعان، بـه پدیده کار 

چاق کنـی روی بیاورند.
وی بـا اشـاره به وظایف دسـتگاههای نظارتـی در مقابله با 
پدیـده کار چاق کنـی افـزود: شناسـایی گلوگاههای فسـاد، 
انتصاب افراد باصلاحیت در پسـت های حسـاس، تسـهیل 
و تسـریع در سـیکل اداری و کوتاه شـدن مسـیر مـردم در 
رسـیدن بـه کارهـای اداری و فعـال بـودن صندوق هـای 
سـتاد خبری بـرای دریافت گزارش های مردمـی در زمینه 
فسـاد، از مهمتریـن راهکارهـای مقابلـه بـا کارچاق کنـی 

است.
وی شناسـایی گلوگاههـای فسـاد را از راهکارهای مهم در 
مقابلـه بـا پدیـده کار چاق کنی عنـوان کرد و افـزود: یکی 
از مصادیـق شناسـایی گلوگاهها این اسـت که افـرادی در 
پسـت های حسـاس منصـوب شـوند که صلاحیت داشـته 
باشـند، بـه طـور مثال وقتـی نماینـده حقوقـی در ادارات از 
بیـن افراد شـرکتی به کارگیری شـود، چون حقـوق پایینی 
دارد در مقابل درخواسـت رشـوه متزلزل خواهد بود و زمینه 
لغـزش وی فراهـم می شـود، هرچند کـه افـرادی باوجدان 
بـالای کاری نیـز داریـم که با وجود همه مشـکلات و نیاز، 

تنهـا بـه وظیفه قانونـی خود عمل مـی کنند.
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 قهرمان یخ نوردی دنیا: به جنگ حریفانی 
می رویم که تا دندان مسلح اند

قهرمــان یخ نــوردی دنیــا گفت: در 
مســابقات جهانی به جنــگ حریفانی 

می رویم که تا دندان مسلح هستند.
مــورد  در  صفدریــان  محمدرضــا 
یخ نوردی  مســابقات  در  قهرمانی اش 
قهرمانــی جهــان اظهار داشــت: ما 
بــه جنــگ حریفانی می رویــم که تا 
دندان مسلح هســتند. اگر هم مدالی 
یا موفقیتی کســب می شــود با دعای 
خیر مردم و غیرت خودمان اســت که 

می توانیم بر این شرایط غلبه کنیم. ایران ۹ سال در مسابقات جام جهانی حاضر شده و سال 
۲018 هم طلا گرفت، اما تا حالا در مسابقات قهرمانی جهان ما طلا نداشتیم. 

وی ادامه داد: در این ســه روزی که در ســوئیس بودیم خیلی شــرایط سختی بود و طلای 
محســن بهشتی در ماده ســرعت اتفاق نادری بود که برای اولین  بار افتاد. در ماده سرعت 
روس ها اصلًا اجازه نمی دهند کســی نزدیک مدال طلا شــود، اما محســن بهشتی در این 
مسابقات کار بزرگی انجام داد. قهرمان یخ نوردی دنیا در مورد اینکه با وجود مناطق سردسیر 
در ایران چرا دیواره های یخ نوردی نداریم، گفت: تا اینجای کار ورزشــکاران توانایی شــان را 
نشان دادند و ما در این سالها مدال های کمی هم کسب نکردیم، اما از این به بعد نیاز است 
که وزارت ورزش و کمیته ملی المپیک نگاه ویژه داشــته باشند. ما در این دو سال فقط 10 
روز در روســیه تمرین کردیم. روسیه هم رقیب جدی ماست و آنها هم خوشحال نیستند که 
ما در کشورشان تمرین کنیم و در مسابقات مقابلشان بایستیم.صفدریان تأکید کرد: یخ نوردی 
ما پتانســیل زیادی دارد و ما می توانیم در تمامــی رده ها چه بانوان چه آقایان مدال بگیریم. 
فدراسیون کوهنوردی و صعودهای ورزشی در این سالها حامی بوده اما از وزارت ورزش هم 
انتظار کمک داریم. این را هم بگویم ما حتی پاداش های ســال ۹۷ و ۹8 را هنوز نگرفته ایم. 

امیدوارم از این به بعد اتفاق های خوبی بیفتد.

  بگوویچ سرمربی شاهین بوشهر شد
وینگو بگوویچ به عنوان ســرمربی تیم 
شاهین شهرداری بوشهر منصوب شد.

بــه گزارش فــارس، با اعــلام محمد 
رحمان ســالاری مدیر عامل باشــگاه 
شاهین شهرداری بوشهر، وینگو بگوویچ 
به عنوان ســرمربی ایــن تیم منصوب 
شــد.لازم به ذکر است ، قرار است این 
مربی اهل کروواســی روز ســه شنبه  
1۲ بهمــن برای هدایت تیم شــاهین 

شهرداری وارد بوشهر خواهد شد.

 رکوردشکنی نادال با 2۱ قهرمانی گرنداسلم
نفر پنجم رنکینگ برترین تنیسورهای 
جهان با کســب عنوان نخست تنیس 
ملبورن و رســیدن به بیست و یکمین 
قهرمانی رقابت های گرنداسلم، رکوردار 
تنیس جهان در این رقابت ها شــد و از 
راجــر فدرر و نــواک جوکوویچ صرب 

پیش افتاد.
به گزارش ایسنا، در جریان دیدار نهایی 
ملبورن  گرنداســلم  تنیس  رقابت های 
اســترالیا که نزدیک به 5 ساعت و ۲۴ 

دقیقه ساعت به طول انجامید، رافائل نادال چهره شاخص تنیس جهان از اسپانیا و نفر پنجم 
رنکینگ، مقابل دنیل مدودف روس و نفر دوم رنکینگ جهان به برتری 3 بر ۲ رســید و جام 

قهرمانی را بالای سر برد.
دو ست نخست این دیدار با نتایج ۶ بر ۲ و ۷ بر ۶ به سود مدودف به پایان رسید تا این تنیسور 

روس در آستانه شکست نادال و کسب عنوان قهرمانی قرار بگیرد.
اما نادال با برگشت استثنایی خود در ست های سوم و چهارم به ترتیب با نتایج مشابه ۶ بر ۴ 

به برتری رسید تا این دیدار حساس و نفس گیر به ست پنجم کشیده شود.
در ســت پایانی نادال 35 ساله با اســتفاده از مهارت و تجربه خود بار دیگر موفق به شکست 
حریف ۲5 ســاله و مطرح روس شد و با کســب پیروزی ۷ بر 5 در ست پایانی، در نهایت به 
برتری 3 بر ۲ رســید و برای بیست و یکمین مرتبه جام قهرمانی رقابت های گرنداسلم تنیس 

را بالای سر برد.
نادال آخرین بار 13 سال پیش و در سال ۲00۹ در رقابت های ملبورن صاحب عنوان قهرمانی 

شده بود.
به این ترتیب نادال با کســب بیست و یکمین عنوان قهرمانی خود در رقابت های گرنداسلم، 
رکورددار کســب عنوان قهرمانی این مسابقات شــد و از راجر فدرر و نواک جوکوویچ صرب 
نفر نخســت رنکینگ برترین های جهان که صاحب ۲0 قهرمانی در رقابت های گرنداســلم 

است، جلو زد.
جوکوویچ به دلیل تزریق نکردن واکسن کرونا، پس از حواشی متعدد، از سوی دولت استرالیا 

و با حکم دادگاه، اجازه حضور در مسابقات را پیدا نکرد.

 بابک مرادی به هوادار پیوست
بازیکــن فصل گذشــته تیــم فوتبال 

استقلال، به هوادار پیوست.
به گزارش ایسنا، بابک مرادی بازیکن 
فصل گذشته استقلال پس از مذاکره با 
مدیران باشگاه هوادار، رسما به این تیم 

تهرانی پیوست.
مرادی در اســتقلال با حواشی خاصی 
روبه رو بــود و در مقطعی هم به خاطر 
مســائل انضباطی از تیم کنار گذاشته 

شده بود. او پس از این مشکلات قرارداد خود را با استقلال فسخ کرد تا مشکلی بابت انتقال 
به تیم دیگری نداشته باشد.

معروف به باشگاه فنرباغچه پیوست
کاپیتان پیشــین تیم ملی والیبال ایران 

وارد باشگاه فنرباغچه شد.
سعید معروف، کاپیتان پیشین تیم ملی 
والیبال ایران، امروز به صورت رســمی 
وارد باشــگاه فنرباغچه شد. سایت این 
باشگاه در مورد ورود این ستاره ایرانی 
نوشــت:  تیم فنرباغچه، سعید معروف، 
یکی از بهتریــن بازیکنان ایرانی را به 

خدمت گرفته است.
در ادامــه این گزارش کوتاه آمده: تیم ملی والیبال ایران با حضور ســعید معروف به یکی از 

بهترین تیم های جهان تبدیل شد.
محمد موسوی، دیگر بازیکن ایرانی تیم فنرباغچه ترکیه است.

با اعلام سخنگوی هیات اجرایی و دبیرکل کمیته ملی المپیک

انتخابات کمیته ملی المپیک به تعویق افتاد

 نشست رئیس سازمان خصوصی سازی با مدیرعامل استقلال

آجورلو: ۲۰۰-۳۰۰ میلیارد بدهی داریم

انتخابات کمیته ملی المپیک 1۷ اسفند برگزار نمی شود و 
این مجمع برای تایید آیین نامه خواهد بود.

به گزارش ایسنا، جلســه فوق العاده هیات اجرایی کمیته 
ملــی المپیک برای تدوین آیین نامــه برگزاری انتخابات 

برگزار شد.
کیکاووس سعیدی ســخنگوی هیات اجرایی و دبیرکل 
کمیتــه ملی المپیک در مورد مصوبات این جلســه بیان 
کرد: براســاس مصوبه هفته گذشته، نشست فوق العاده 
هیات اجرایی برگزار شد. پیشــرفت خوبی حاصل شد و 
برای جلسه  بعد هم بررسی ادامه خواهد بود. دستورالعمل 
برگــزاری انتخابات، طبق مصوبه هیــات اجرایی باید به 
تایید مجمع عمومی 1۷ اسفند برسد و سپس برای کمیته 
 IOC ملی بین المللی المپیک ارســال شــود. هر زمان
دســتورالعمل را تایید کند انتخابات برگزار می شود. البته 
آقای صالحی امیــری تاکید بر برگزاری مجمع انتخابات 
در اولیــن فرصت دارد و تاخیــر در انتخابات را  به نوعی 

خسارت می دانند.
او ادامه داد: بایســتی براســاس موازین عمل کنیم و هر 
نــوع تصمیمی در چهار چوب اساســنامه به عهده هیات 
اجرایــی به عنوان رکن تصمیم گیر در کلیه امور راهبری 
و امــور فعالیت های کمیته و مجمــع عمومی به عنوان 
بالاترین سطح تصمیم گیری برنامه های اصلی و کلان 
کمیته اســت. مجمع عمومی کمیته در 1۷ اسفند آنچه را 

کــه به صلاح ورزش قهرمانی کشــور می داند، تصویب 
خواهد کرد. بدیهی است تصمیمات مجمع عمومی برای 
تایید نهایی به IOC ارســال خواهد شد. ما در 1۷ اسفند 
مجمع عمومی کمیته را برگزار خواهیم کرد اما به احتمال 
قــوی مجمع انتخاباتــی نخواهد بود. لذا تــا قبل از 1۷ 
بهمن دســتورالعمل مجمع و مواردی که نیاز به مصوبه 
مجمع دارد برای اعضا ارسال می شود. در نشست بعدی 
هیات اجرایی که هفته آینده است بخش های دیگری از 

دســتورالعمل را بررسی و تصویب خواهیم کرد و گزارش 
حسابرسی سالانه و پیشنهاد تعیین حسابرس برای سال 
1۴00 و عملکرد ســال ۹۹ برای ارائه به مجمع بررسی 
خواهد شــد.او در مورد اینکه چه بندهایی اصلاح شــده 
اســت، گفت: بند هایی از دســتورالعمل پیشنهادی مورد 
بررســی قرار گرفت و اصلاحات لازم صورت گرفت  و 

بقیه موارد را بررسی و تصمیم گیری می کنیم.
او در مــورد اینکه فکر می کند چند جلســه برای  تدوین 

آیین نامه زنان لازم اســت؟ بیان کرد: یک تا دو جلســه 
دیگر آماده شود و دســتورالعمل پیشنهادی را یک هفته 
قبل از مجمع عمومی  برای اعضا مجمع ارسال می کنیم 

و بعد برای IOC ارسال می کنیم.
ســعیدی در مورد تعیین تکلیــف ابهامات از IOC گفت: 
ابهامات اســتعلام شده است. اگر مجمع در مورد مواردی 

تصمیم بگیرد دیگر نیاز نیست از IOC استعلام بگیریم.
ســعیدی در مورد اینکه چرا باید اینقدر دیر در مورد آیین 
نامه تصمیم گیری شود؟ تصریح کرد: بنا بر لغو انتخابات 
نبــود. اجماع کلیه اعضای هیات اجرایی و کارشناســان 
ناظر بر این بود به دور از هرگونه ابهام و براســاس مفاد 
اساســنامه عمل کنیم. دیدگاهی وجود داشــت که چون 
در سال ۹۶ دســتورالعملی بود، بر مبنای آن انتخابات را 
برگزار کنیم اما اساســنامه تغییرات زیادی داشته است و 
باید براساس این اساسنامه جدید،  آیین نامه تدوین شود.
دبیرکل درباره اینکه برخی از اعضا فدراســیونی ندارند و 
بارها سفر رفته اند، خاطرنشان کرد: ما کاری نداریم کسی 
رئیس فدراسیون هست یا نه چون طبق اساسنامه کسی 
که برای هیات اجرایی انتخاب می شــود برای چهار سال 
حق رای خواهد داشــت. زمانی که اساسنامه واصل شد 
بلافاصله در هیات اجرایی جلسه گذاشتیم و ستاد تشکیل 
شــد. به این نتیجه رسیدیم چون اساسنامه تغییرات دارد، 

بنابراین باید دستورالعمل جدید نوشته شود.

در جلسه مدیرعامل استقلال و رئیس سازمان خصوصی 
ســازی طرفین در خصوص واگذاری باشگاه استقلال و 
اقدامات صورت گرفته در این خصوص به بحث و تبادل 

نظر پرداختند.
به گزارش ســایت باشگاه اســتقلال، حسین قربان زاده 
رئیس سازمان خصوصی سازی کشــور دیروز میهمان 
مصطفی آجورلو مدیرعامل باشگاه استقلال بود. در این 
جلسه، طرفین در خصوص واگذاری باشگاه استقلال و 
اقدامات صورت گرفته در این خصوص به بحث و تبادل 

نظر پرداختند. 
مصطفی آجورلو بعد از پایان این نشســت گفت: جا دارد 
از آقای قربان زاده تشــکر کنم که قدم رنجه کردند و به 
باشگاه اســتقلال آمدند و از او تشکر می کنم. از طرف 
خودم و هواداران اســتقلال به چند دلیل تشکر می کنم. 
اول اینکه شما با فعالیت در چند ماه اخیر نشان دادید که 
ما یک مجموعه ورشکسته نیستیم و برند ما قیمت دارد 
و سرمایه های ملکی و دارایی های ما را شما از زیر خاک 

بیرون آوردید و نشان دادید که ما قیمت داریم.
وی افزود: درست است که ۲00 - 300 میلیارد بدهکار 
هســتیم ولی هزاران میلیارد دارایی داریم و این شفاف 
ســازی شــما به ما کمک می کند که ما بتوانیم در تابلو 
بورس یک جایی پیدا کنیم. این امکان را به ما می دهد 

که اولا هوادار ما بداند که یک شــرکت ورشکســته و 
تیم فوتبال بدهکاری نیست و یک سرمایه داری هست 
که بدهکار هم هســت اما یک بخش کمی بدهی دارد 
و ۲00-300 میلیــارد بدهی در مقابــل هزاران میلیارد 

دارایی، قابل قبول است. 
مدیرعامل اســتقلال تصریــح کرد: آقــای قربان زاده 
ایــن فرصت طلایی را به ما داد کــه با اعتماد به نفس 

بتوانیــم در بازار بورس جایی پیــدا کنیم و هواداران ما 
کــه دارای امکانات مالی هســتند، هر کــس به اندازه 
خــودش بتواند در ایــن صحنه وارد شــود و ما بتوانیم 
همانطور که بهترین تیم ایرانی در آسیا هستیم، بتوانیم 
در اقتصــاد ایران و آســیا جــای خود را نشــان دهیم 
و عرض اندام کنیم و نشــان دهیم که تیم اســتقلال، 
تیمی اســت کــه شــاخصه های فنی و شــاخص های 

قهرمانی در آســیا را دارد و هم ان شاءالله بخش اعظمی 
 از تولید ثروت را با فرآیند اقتصادی کشــور به دســت

 می آورد.
آجورلو ادامه داد:به نظر من آینده خیلی روشــن است و 
همه این اتفاقات را از لطف آقای قربان زاده می بینم. جا 
دارد از او که خودش شخصا وقت می گذارد، تشکر کنم. 
همچنین جا دارد از همکاران خودم از جمله دولتشاهی و 
سمیعی و همکارانم در بخش اقتصادی باشگاه که شبانه 

روزی و در خفا دارند تلاش می کنند، تشکر کنم. 
وی خاطرنشــان کرد: این اقــدام حاکمیتی که تصمیم 
گرفته اســتقلال و فوتبال را به ســمت حرفه ای شدن 
ببرد، یکی از لوازمش بحث خصوصی ســازی است که 
باشــگاه ها بتوانند خودشــان پول در بیاورند و دستشان 
مقابل دیگران دراز نباشد. اقتصاد استقلال در آینده فوق 
العاده خواهد بود و شما در آینده خواهید دید تولید ثروت 

چه آینده ای را برای استقلال فراهم می کند. 
مدیرعامــل اســتقلال گفت: ان شــاءالله ســعی کنیم 
هولدینگ های اســتقلالی، ریال هــا، تومان ها، دلارها، 
یوروها و ... به سمت فوتبال کشور سرازیر شود. آغوش 
استقلال به روی آن ها باز است و این موضوع نه تنها در 
استقلال بلکه در اقتصاد کلان وجود دارد و می تواند در 

سطح آسیا و جهان معنا دار باشد.

 توافق لورکوزن و زنیت برای انتقال آزمون به جمع شیرها
دو باشگاه بایرلورکوزن و زنیت سن پتزبورگ 
ایرانی زنیت  انتقال زودهنگام مهاجم  برای 
به جمع شیرهای وستفالیا به توافق رسیدند.
پیش  عقد  از  پس  که  آزمون  سردار 
 قراردادی پنج ساله با بایرلورکوزن در پنجره 
با   رابطه اش  زمستانی جاری،  نقل وانتقالات 
مدیران باشگاه زنیت سرد شده است، به نظر 
می رسد زودتر از چیزی که تصور می شد از 
ملحق  لورکوزن  به  و  جدا  روسی  تیم  این 

خواهد شد.
فرانسه   »RMC Sport« تلویزیونی شبکه 
که  بود  داده  گزارش  )شنبه(  گذشته  شب 
فسخ  با  زمستان  این  در  ساله   ۲۷ آزمون 
ملحق  لورکوزن  به  زنیت،  با  قراردادش 

»کیکر«  معتبر  نشریه  حالا  شد.  خواهد 
اطلاعاتی  اساس  بر  می دهد  خبر  آلمان 
تمامی  آورده،  به دست  روسی  منابع  از  که 
بایرلورکوزن(  و  زنیت  )آزمون،  طرفین 
این تیم  به  ایرانی  این مهاجم  انتقال  برسر 
بوندس لیگایی در همین زمستان به توافق 

رسیده اند.
انتقال  برای  لورکوزن  اساس؛  این  بر 
زودهنگام آزمون به جمع شاگردان جراردو 
می شود  )گفته  یورو  میلیون  چند  سیون، 
رقمی بین ۲ تا 5 میلیون یورو خواهد بود( به 
زنیت پرداخت خواهد کرد. »کیکر« مدعی 
شده؛ تردیدی نیست که آزمون در نیم فصل 
این  کرد،  خواهد  بازی  لورکوزن  برای  دوم 

در حالی است که ماگومد اوزدویف هم تیمی  
سردار نیز در اینستاگرام با او وداع کرد.

انتظار نمی رود آزمون در بازی یکشنبه هفته 
بوندس لیگا،  در  دورتموند  بوروسیا  با  آینده 
کند چون پس  را همراهی  لورکوزن  بتواند 
مبتلا  و  عضلانی اش  اخیر  مصدومیت  از 
و  به ویروس کرونا هنوز در شکل  شدنش 

فرم مناسبی نیست.
آزمون ۲۷ ساله که مورد توجه باشگاه هایی 
همچون لیون، یوونتوس و میلان هم قرار 
داشت، این فصل رکورد 10 گل زده و چهار 
پاس گل را از خود در ۲1 بازی برای زنیت 

به ثبت رسانده است.
باشگاه  این  عضویت  در   ۲01۹ سال  از  او 

است و تاکنون در 10۴ بازی که با پیراهن 
این تیم روسی به میدان رفته موفق به زدن 

۶۲ گل و ثبت ۲3 پاس گل شده است.
امتیاز   35 با  حاضر  حال  در  بایرلورکوزن 
بوندس لیگا،  رده بندی  جدول  سوم  رده  در 
و  امتیازی   ۴۹ مونیخ  بایرن  پشت سر 

دورتموند ۴3 امتیازی، قرار دارد.
رئیس زنیت: آزمون همین زمستان راهی 

بایرلورکوزن می شود
سن پترزبورگ  زنیت  باشگاه  رئیس 
به  آزمون  سردار  زودهنگام  انتقال  درباره 

بایرلورکوزن آلمان اظهارنظر کرد.
ریانووستی  خبرگزاری  به  مدودف  الکساندر 
با  فشرده ای  مذاکره  زنیت  گفت:  روسیه 

تیم های بایرلورکوزن آلمان و اینترناسیونال 
یوری  و  آزمون  سردار  انتقال  برای  برزیل 
آلبرتو در فصل زمستان انجام داد. ابتدا قرار 
بود این انتقال ها فصل تابستان سال جاری 
میلادی انجام شود اما در نهایت ما با هر دو 
باشگاه طرف مذاکره به توافق رسیدیم تا در 

همین زمستان کار را تمام کنیم.
دریافتی  مبلغ  افزود:  زنیت  باشگاه  رئیس 
آزمون  سردار  انتقال  برای  بایرلورکوزن  از 
را  آلبرتو  یوری  مهاجم  خرید  هزینه های 

جبران خواهد کرد.
سردار آزمون 8 روز قبل در امارات قرارداد 
5 ساله ای با بایرلورکوزن آلمان امضا کرده 

بود.
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درگاه پرداخت امن

روزنـامه اقتصادی، سیاسی و فرهنگی 
خراسان رضوی و شمالی

صاحب امتیاز و مدیر مسئول :

حسین رفیعی

فناوری های جدیدی که سفر را آسان تر می کند

فناوری ســفر شــامل خودکارســازی ســفر و فرآیندهای مرتبط، 
صرفه جویی در زمــان، کاهش هزینه ها و ایجاد یک تجربه ســفر 

یکپارچه تر برای مصرف کنندگان است.
فناوری ســفر یک اصطلاح گسترده است که برای توصیف کاربرد 
فناوری اطلاعات، تجارت الکترونیک و راه حل های فناوری مشــابه 
در زمینه های گردشگری، مسافرت و مهمان نوازی استفاده می شود. 
فناوری هتل و گردشگری ممکن اســت برای کمک به مشاغل و 
کارمندان آنها، بهبود تجربه ســفر برای مشــتریان یا هر دو در نظر 
گرفته شــود.در نهایت، اهداف یا انگیزه های پیاده ســازی فناوری 
سفر شامل خودکارسازی سفر و فرآیندهای مرتبط، صرفه جویی در 
زمــان، کاهش هزینه ها و ایجاد یک تجربه ســفر یکپارچه تر برای 
مصرف کنندگان اســت. این فناوری را می توان برای بهبود تجربه 

مشتری قبل، حین و بعد از سفر به کار گرفت.
چرا فناوری سفر برای مشاغل فعال در صنعت گردشگری و 

سفر مهم است؟
فناوری سفر می تواند به کسب و کارها کمک کند تا فرآیندهای خود 
را ســاده کنند یا حتی فرآیندهایی را که به طور سنتی به مشارکت 
فعال انســان نیاز دارند، خودکار کنند. این به طور بالقوه می تواند به 
یک کســب و کار کمک کند تا نیازهــای کارکنان را کاهش دهد، 
هزینه ها را کاهش دهد و میزان درآمدی را که تولید می کند افزایش 

دهد و منجر به بهبود نتایج مالی شود.
علاوه بــر این، فناوری می تواند از طریــق بهبود دقت و راحتی به 
کســب و کارها کمک کند، در حالی که به طور همزمان به کاهش 
یا حذف خطای انســانی کمک می کند. با این حال، ضروری است 
که همیشــه با آخرین روندهای فناوری گردشگری همراه باشید تا 
از بهترین راه حل ها اســتفاده شود و سایر مشــاغل مزیت رقابتی 

کسب نکنند.
چرا باید با آخرین روندهای فناوری گردشگری و سفر همراه باشید؟
کســب و کارها باید همیشه با آخرین روندهای فناوری سفر همراه 
باشــند، زیرا رقبای اصلی شما نیز همین کار را خواهند کرد. این به 

این معنی اســت که اگر به آنها اجازه دهید فناوری جدید را در حالی 
که روی موفقیت های خود هســتید بپذیرند، مزیت قابل توجهی را 
برای آنهــا به ارمغان می آورید، و این به ویژه اگر این فناوری برای 

منفعت مشتریان طراحی شده باشد صادق است.
با ظهور روندها و تثبیت فناوری جدید، مشــتریان شــروع به انتظار 
سطح مشخصی از تجربه می کنند و راحتی مرتبط را می خواهند. اگر 
کســب و کار شــما نتواند این انتظارات را برآورده کند، این احتمال 
وجود دارد که مشتریان احساس ناامیدی کنند. این می تواند به نوبه 

خود منجر به بررسی های منفی و آسیب به شهرت شما شود.
در عین حال، همگام شدن با روندهای فناوری سفر و گردشگری نیز 
می تواند به کارمندان کمک کند و ممکن اســت استخدام را آسان تر 
کند، زیرا نامزدها مایلند با جدیدترین ابزار کار کنند، به خصوص اگر 

بتواند استرس را کاهش دهد.
کدام تحولات مسئول آخرین روندهای فناوری سفر هستند؟

یک روند را می توان به عنوان یک توسعه کلی در یک زمینه خاص 
یا به عنوان یک تغییــر کلی در رفتار تعریف کرد. در مهمان نوازی، 
تعدادی از عوامل مســئول تغییرات در رفتار مصرف کننده هستند و 
بنابراین، مســئول بســیاری از روندهای فناوری سفر هستند که در 

حال حاضر مرتبط تر هستند.
فناوری های نوظهور، از جمله جســتجوی صوتی، واقعیت مجازی 
و افــزوده، فناوری تشــخیص چهــره، و اینترنت اشــیاء، منجر به 
استفاده از بلندگوهای هوشمند در هتل ها، تورهای واقعیت مجازی 
از شرکت های مســافرتی و روش های جدید و یکپارچه برای چک 
کردن شده است. بدون نیاز به صف و صحبت با کارکنان پذیرش.

در زندگــی شــخصی مان، ما به طــور فزاینــده ای از پرداخت های 
بدون تماس، جســتجوی صوتی و راه حل های تلفن همراه استفاده 
می کنیم، بنابراین منطقی اســت که روندهای فناوری گردشگری از 
 1۹-COVID همین الگوی اساسی پیروی کرده باشند. همه گیری
همچنین به تســریع برخی از این رفتارها کمک کرد و در عین حال 

نیاز به راه حل هایی مانند تمیز کردن روبات ها را افزایش داد.

برنامه فضایی ۵ ساله چین 
منتشر شد

چیـن بـه تازگـی تحقیقـی درباره برنامـه هـا و اولویت های 
پروازهـا و اکتشـافات فضایـی خود در 5 سـال آینده منتشـر 

کرده اسـت.
بـه گـزارش مهـر بـه نقـل از اسـپیس، ایـن کشـور اخیـراً 
نمونـه  بازگردانـدن  ماننـد  مهمـی  فضایـی  دسـتاوردهای 
از سـنگ و خـاک مـاه بـه زمیـن و احـداث یـک ایسـتگاه 

فضایـی در مـدار زمیـن داشـته اسـت.
در ایـن تحقیـق آمـده اسـت: چیـن در 5 سـال آینـده علم، 
فنـاوری و اپلیکیشـن های فضایـی را یکپارچـه می کنـد و 
همزمـان سـاخت یک مـدل توسـعه جدید را دنبـال می کند 
و الزامـات بـرای تحولاتـی با کیفیت بـالا را رعایت می کند.

انـداز  ایـن پژوهـش »برنامـه فضایـی چیـن: چشـم  نـام 
اسـت.  »۲0۲1

در بخـش دیگـری از آن آمـده اسـت: چیـن سـفری جدیـد 
را آغـاز می کنـد تـا بـه یـک قـدرت فضایـی تبدیـل شـود. 
صنعـت فضانـوردی در کل بـه رشـد چین و تـلاش جمعی 

در خصـوص اکتشـاف فضـا کمـک می کنـد.
طبـق گزارش مذکور چین از سـال ۲01۶ تا دسـامبر ۲0۲1 
میـلادی ۲0۷ ماموریـت فضایی انجـام داده امـا هم اکنون 

از وضعیـت موشـک های خود راضی نیسـت.
بنابرایـن چین در 5 سـال آینـده ظرفیت و عملکرد سیسـتم 
حمـل ونقـل فضایـی خـود را ارتقـا می دهـد و بـا سـرعت 
بیشـتری بـه سـمت ارتقـای وسـایل پرتاب فضایـی حرکت 
می کنـد. عـلاوه بـرآن ایـن کشـور نـاوگان موشـک های 
از موشـک های  و نسـل جدیـدی  ارتقـا می دهـد  را  خـود 
دیگـر  سـوی  از  می فرسـتد.  فضـا  بـه  را  دار  سرنشـین 
فرایندهـای تحقیـق و توسـعه موشـک های سـنگین را نیـز 

می کنـد. تسـریع 
در کنـار ایـن مـوارد، کشـور آسـیایی مذکـور تصمیـم دارد 
طـی 5 سـال آینـده در حوزه اکتشـافات فضایـی رباتیک به 
موفقیت هـای بیشـتری دسـت یابـد. طبـق تحقیـق مذکور 
در ایـن بـازه چیـن ماموریت چانـگ ۶ را بـرای بازگردندان 
انجـام  سـیاره  ایـن  قطبـی  منطقـه  از  مـاه  نمونـه خـاک 
می دهـد، کاوشـگر چانـگ ۷ را بـرای فرود دقیق و حسـاب 
شـده در منطقـه قطبـی مـاه بـه فضـا می فرسـتد و امیدوار 
اسـت در منطقـه ای از مـاه کـه نور خورشـید نمـی تابد، آب 
کشـف کنـد. در کنـار ایـن مـوارد چیـن امیدوار اسـت طی 
5 سـال آینـده تحقیـق و توسـعه فناوری هـای مهـم بـرای 
فضاپیمـای چانـگ 8 را نیـز تکمیـل کنـد. ایـن فضاپیمـا 
طراحـی  مـاه  در  تحقیقاتـی  ایسـتگاه  یـک  ایجـاد   بـرای 

شده است.

خبر

طب سنتی

علمی

کف پوش هــای نانویی ایران ســاخت، متناســب با 
کاربری های متنوع در بخش های مختلف فرودگاهی 
مثل آشــیانه ها، ســاختمان های تعمیر و نگهداری، 
پارکینگ خودروهای سبک و سنگین 
و غیره تولید شــد.به گزارش معاونت 
علمی و فناوری ریاســت جمهوری، 
ســرعت و ســهولت، تنــوع رنگ و 
محصول، مقاومت در برابر فرســایش 
کف آشیانه هواپیما، سایش، یخ زدگی 
و لغزش در روزهــای برفی و بارانی، 
مقاومت در برابر شــوک حرارتی، نور 
خورشید و تغییرات آب و هوایی، استحکام مکانیکی 
و شــیمیایی بــالا و دوام طولانــی از جمله مزایای 
ایــن نوع کف پوش ها اســت.کف پوش های نانویی 
ایران ســاخت مقاومت بالایی در برابر کاربری های 
سنگین آشیانه های پرواز از خود نشان و ایمنی پرواز 
را افزایش داده اســت. استفاده از این محصولات از 
تخریب کف سازه جلوگیری می کند و سرعت نصب 

و ترمیم بالایی دارد.کف پوش هایی که در خیابان به 
کار می روند، از نظر مقاومت در برابر فشــار، تفاوت 
زیــادی با کف پوش های فرودگاهــی دارند؛ چرا که 
در کف پوش های خیابان فشــار وارد شــده کمتر از 
کف پوش های فرودگاهی است. در فرودگاه ها به دلیل 
اســتفاده از خودروهای بارکش و جرثقیل ها، میزان 
فشار بر هر سانتی متر مربع بسیار بیشتر از کوچه ها و 
خیابان های شهری است. از این رو الزامات استاندارد 
برای این کف پوش ها متفاوت با کف پوش های دیگر 
اســت.از پارامترهای کلیدی تاثیر گذار در شــرایط 
ســرویس دهی کفپوش های رزینــی در این بخش 
می توان به ریزش روغن های هیدرولیک هواپیمایی، 
مواد شــیمیایی مختلف و در نتیجه احتمال صدمه 
دیدن کارکنان در اثر لغزش و نیاز به اســتحکام بالا 
و مقاومت های مکانیکی، فیزیکی و الکتریکی اشاره 
کرد؛ به همین دلیل اســتفاده از محصولات نانویی 
می تواند به افزایش عمر مصرف کفپوش های رزینی و 

کاهش هزینه های نگهداری منجر شود.

یک خودروســاز چینــی یک اتوبــوس برقی 
مخصوص ســرویس مدارس معرفی کرده که 
قادر به جابه جایی 30 دانش آموز است و هزینه 
های سوخت و نگهداری آن ۶0 درصد کمتر از 

نمونه های فعلی است.
نقل  به  مهر  گزارش  به 
از گیزموچاینا، شــرکت 
BYD یــک اتوبــوس 
ســرویس مدرسه برقی 
»تیپ A« معرفی کرده 
که قــادر به جابه جایی 
30 دانش آموز اســت و 
می تواند با یک بار شارژ 
مســافت ۲۲5 کیلومتر را طــی کند. نکته مهم 
درباره این اتوبوس قابلیت اتصال وســیله نقلیه 

برقی به شبکه توزیع برق یا V۲G است.
V۲G سیستمی اســت که در آن وسایل نقلیه 
برقی، هیبریدی یا خودروهای الکتریکی سلول 
ســوختی هیدروژنی )FCEV( به شــبکه برق 
برای فروش خدمات پاســخگویی به تقاضا یا با 

بازگرداندن برق به شبکه یا با کاهش نرخ شارژ 
آنها متصل می شوند.

می توانــد   V۲G ذخیره ســازی  قابلیت هــای 
خودروهای برقــی را قادر به ذخیــره و تخلیه 
برق تولید شده از منابع انرژی تجدیدپذیر مانند 

خورشیدی و باد، کند.
علاوه بر آن اتوبوس مذکــور هیچ گاز گلخانه 
ای منتشــر نمی کند و هزینه های نگهداری و 

سوخت آن به میزان قابل توجهی کمتر است.
در بیانیه این شــرکت چینی آمده است: »ابعاد 
اتوبوس های جدید ۲۲.۹ در ۲۴.5 در ۲۶.۷ فوت 
است که برای مسیرهایی با دانش آموزان کمتر 
و همچنین دانش آموزان معلول ایده آل اســت. 
وســیله نقلیه مذکور مجهز به یک باتری لیتیوم 

یون فسفات است.«
شرکت ادعا می کند هزینه های تامین سوخت 
و نگهداری این اتوبوس ها تا ۶0 درصد نسبت 
به نمونه های فعلی کاهش می یابد و هنگامیکه 
مشــغول فعالیت نیســت، می تواند انرژی پاک 

برای مدرسه فراهم کند.

نانوکف پوش های ضد حریق و مقاوم به سایش تولید شد

اتوبوس مدرســه برقی که از هزینه های ســوخت و 
نگهداری می کاهد


